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I N W E S T Y C J E

KANALIZACJA PRZEDE WSZYSTKIM

N A D S Z E D Ł  P R Z E Ł O M O W Y  M O M E N T  D L A  J E D N E J  Z  N A J W I Ę K S Z Y C H  G M I N N Y C H  I N W E S T Y C J I , 
J A K Ą  J E S T  B U D O W A  K A N A L I Z A C J I  S A N I TA R N E J .  C Z Ę Ś Ć  T E R E N U  G M I N Y  Z O S TA Ł A 
P R Z Y Ł Ą C Z O N A  D O  A G L O M E R A C J I  W O J K O W I C E ,  D Z I Ę K I  C Z E M U  B Ę D Z I E  K O R Z Y S TA Ł A  
Z  W O J K O W I C K I E J  O C Z Y S Z C Z A L N I  Ś C I E K Ó W ,  A  Z A K Ł A D  G O S P O D A R K I  K O M U N A L N E J 
Z O S TA N I E  P R Z E K S Z TA Ł C O N Y,  B Y  M I E Ć  W I Ę K S Z E  M O Ż L I W O Ś C I  P O Z Y S K I W A N I A  Ś R O D K Ó W 
Z E W N Ę T R Z N Y C H . 

W 2015 roku na zlecenie psarskiego 
samorządu przygotowano szczegó-
łowe opracowanie, które wskazywało 
najkorzystniejsze rozwiązanie pro-
blemu ścieków sanitarnych na terenie 
gminy. Najbardziej optymalna okaza-
ła się zbiorcza kanalizacja ciśnieniowa  
z gminną oczyszczalnią ścieków. 

Do tej pory powstał model hy-
drauliczny kanalizacji ciśnieniowej 
dla całego terenu gminy oraz kom-
pletna dokumentacja projektowa 
budowy pierwszego etapu przed-
sięwzięcia, które obejmuje 37 km 
sieci. Dodatkowo, w trakcie budowy  
i przebudowy infrastruktury drogo-
wej w gminie Psary, systematycznie 
powstawały fragmenty sieci kanali-
zacyjnej, co w przyszłości pozwoli na 
nieinwazyjne podłączenie mieszkań-
ców do kanalizacji, bez konieczności 
rozkopywania zmodernizowanych 
dróg. Do końca lipca 2020 roku wyko-
nano blisko 5,5 km sieci za 2,6 mln zł. 

Mieszkańcy gminy będą korzy-
stać z wojkowickiej oczyszczalni 

ścieków
Bez wątpienia budowa zbiorczej 

kanalizacji ciśnieniowej oraz gminnej 
oczyszczalni ścieków to długoter-
minowa inwestycja, która wymaga 
wielomilionowych nakładów finan-
sowych. Dlatego też, gdy pojawiła 
się szansa na zrzut ścieków sanitar-
nych z części gminy do oczyszczalni 
w Wojkowicach, psarski samorząd 
postanowił ją wykorzystać. By było 
to możliwe, konieczne było przy-
łączenie części terenu gminy Psary 
do Aglomeracji Wojkowice. Pod ko-
niec ubiegłego roku uregulowały to 
uchwały Rady Gminy Psary i Rady 
Miasta Wojkowice. W związku z po-
wyższym do 2023 roku planowana 
jest budowa kanalizacji w ulicach: 
Kolejowej, Irysów, Łącznej, Bocznej  
i Zwycięstwa w Psarach oraz Szoso-
wej w Strzyżowicach, a także kolek-
tora łączącego naszą gminę z oczysz-
czalnią w Wojkowicach. Koszt tego 

przedsięwzięcia szacowany jest na  
16 mln zł.

Dynamiczny rozwój 
i unowocześnienie 

Zakładu Gospodarki Komunalnej
Korzystanie z Wojkowickiej oczysz-

czalni nie oznacza rezygnacji z budo-
wy zbiorczej kanalizacji ciśnieniowej 
dla wszystkich mieszkańców oraz 
gminnej oczyszczalni ścieków. Nie-
stety obecnie Gmina nie może liczyć 
na żadne zewnętrzne dofinansowa-
nie tej potężnej inwestycji. Zaczęto 
więc szukać nowych rozwiązań, które 
pozwoliłyby na przyspieszenie reali-
zacji tego przedsięwzięcia. Powstała 
wielowariantowa koncepcja, która re-
komendowała przekształcenie Zakła-
du Gospodarki Komunalnej w spół-
kę prawa handlowego. Radni Rady 
Gminy Psary poparli wniosek wójta 
i na listopadowej sesji zadecydowali 

o rozpoczęciu procesu przekształce-
niu ZGK. Spowoduje ono uzyskanie 
osobowości prawnej, dającej możli-
wość samodzielnego pozyskiwania 
kapitału oraz ubieganie się o środ-
ki pomocowe, m.in. z Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Go-
spodarki Wodnej oraz Wojewódzkie-
go Funduszu Ochrony Środowiska  
i Gospodarki Wodnej. Rozwiązanie 
to pozwoli nie tylko realizować za-
dania związane z budową systemu 
kanalizacji zbiorczej, ale także rozsze-
rzyć zakres prowadzonej działalności  
o nowe inwestycje i usługi dla miesz-
kańców.

Warto wspomnieć, że każda zdo-
byta dotacja dodatkowo odciąży bu-
dżet gminy, a to z kolei pozwoli na  
inwestowanie w rozwój innych, rów-
nie ważnych dla mieszkańców obsza-
rów. Red. 
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I N W E S T Y C J E

FM LOGISTIC ROZBUDOWUJE NOWĄ HALĘ

W  M A J U  P L AT F O R M A  L O G I S T Y C Z N A  F I R M Y  F M  L O G I S T I C  P O W I Ę K S Z Y  S I Ę  O  K O L E J N E  
10  6 0 0  M K W  P O W I E R Z C H N I  M A G A Z Y N O W E J .  N O W A  I N W E S T Y C J A  O Z N A C Z A  P O N A D  
10 0  N O W Y C H  M I E J S C  P R A C Y.

Magazyn w Psarach zlokalizowany 
przy DK 86, to najnowsza platforma 
logistyczna należąca do firmy FM 
Logistic CE. Obecnie obiekt liczy ok. 
35 tys. mkw, posiada prawie 40 tys. 
miejsc paletowych, zatrudnionych 
jest tu około 100 osób. Już wkrótce 
jednak wielkość zatrudnienia wzro-
śnie dwukrotnie.

Pierwsza hala magazynowa w Psa-
rach, została uruchomiona w 2018 
roku, od tamtej pory obiekt jest nie-
mal nieustannie rozbudowywany. 
W roku 2019 powstał tu także cross-
-dock transportowy liczący 30 doków 
i około 10 tys. mkw powierzchni. Stąd 
realizowana jest dystrybucja dla re-
gionu.

Wszystkie decyzje o rozbudowie 
wynikają z rozwoju biznesu i podyk-
towane są rosnącymi potrzebami 
operatora. Chcąc sprostać oczekiwa-
niom obecnych i nowych klientów 
firma inwestuje zarówno w infrastruk-
turę, tj. obiekty magazynowe i sieć 

transportową, jak i doskonalenie oraz 
poszerzanie swojej oferty.

Obecne portfolio klientów w tej lo-
kalizacji obejmuje firmy z branży spo-
żywczej i przemysłowej, dla których 
świadczone są usługi magazynowa-
nia i transportu. W nowej hali realizo-
wane będą nowe usługi, jak co-pac-
king, czyli ostatni etap produkcji oraz 
obsługa kanału e-commerce. Pojawią 
się też nowe branże. Oprócz magazy-
nu powstanie również powierzchnia 
biurowa, gdzie poza strukturami lo-
kalnymi mieścić się będą takie działy 
centralne firmy, jak IT, handlowy itp.

- Wraz z rozwojem naszej platformy 
zwiększy się też zatrudnienie, będzie-
my poszukiwać zarówno pracowni-
ków produkcyjnych, magazynowych, 
jak i specjalistów z zakresu logistyki, 
w tym logistyki dla e-commerce, ob-
sługa internetowego kanału sprzeda-
ży będzie stanowiła ważną część na-

szej działalności operacyjnej - mówi 
Marcin Kwarciak, Dyrektor Regionu, 
zarządzający platformą w Psarach. 

Obecna rozbudowa nie wyczerpu-
je możliwości rozwoju obiektu, jeśli 
będzie takie zapotrzebowanie obiekt 
może zostać powiększony jeszcze 
dwukrotnie, do 90 tys. mkw. 

Warto podkreślić, że platforma lo-
gistyczna w Psarach spełnia również 
najwyższe standardy środowiskowe. 
Jako pierwszy obiekt FM Logistic  
w Polsce uzyskała w 2020 roku certy-
fikat LEED v4., który jest certyfikacją 
dedykowaną dla budownictwa zrów-
noważonego, zdobywając punkty  
w takich kategoriach jak: zrównowa-
żone zagospodarowanie terenu, efek-
tywne wykorzystanie wody, energia  
i atmosfera, materiały i surowce, ja-
kość środowiska wewnętrznego, in-
nowacyjność operacyjna i priorytety 
regionalne. FM Logistic

Budowa nowej hali FM Logistic w Psarach

NOWE OŚWIETLENIE NA ULICY DĘBOWEJ W PRECZOWIE

N A  3 0 0  M  O D C I N K U  U L I C Y  D Ę B O W E J  W  P R E C Z O W I E  Z A M O N T O W A N O  8  S Ł U P Ó W  
W R A Z  Z  O P R A W A M I  I  K A B L O W Y M I  L I N I A M I  O Ś W I E T L E N I A  Z E W N Ę T R Z N E G O . 

Od połowy grudnia na ulicy Dębowej jest znacznie 
bezpieczniej. Wszystko dzięki nowemu oświetleniu 
ulicznemu. Do tej pory końcowy odcinek drogi do 
granicy z Będzinem nie był w ogóle doświetlony, dla-
tego też Gmina Psary zleciła w 2016 roku wykonanie 
projektu technicznego oświetlenia ulicznego. Prace 
budowlane zakończono w pierwszej połowie grud-
nia, a wykonawcą oświetlenia był Zakład Elektroin-
stalacyjny Michał Wyszyński z Siewierza. Koszt przed-
sięwzięcia wyniósł 68 500 zł. Red. Nowe oświetlenie na odcinku ulicy Dębowej w Preczowie

Pierwsza hala FM została uruchomiona  
w 2018 roku
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I N W E S T Y C J E

Wyświetlacze radarowej prędkości 
rzeczywistej mają za zadanie w czy-

RADAROWE WYŚWIETLACZE PRĘDKOŚCI W PSARACH

W  O K O L I C Y  P R Z E J Ś C I A  D L A  P I E S Z Y C H  Z N A J D U J Ą C E G O  S I Ę  P R Z Y  Z E S P O L E  S Z K O L N O -
P R Z E D S Z K O L N Y M  N R  3  O R A Z  W  P O B L I Ż U  O Ś R O D K A  P O M O C Y  S P O Ł E C Z N E J  W  P S A R A C H 
Z A M O N T O W A N E  Z O S TA ŁY  C Z T E R Y  R A D A R O W E  W Y Ś W I E T L A C Z E  P R Ę D K O Ś C I  R Z E C Z Y W I S T E J  
O  Z A S I L A N I U  S O L A R N Y M .

W Psarach zamontowano cztery radarowe 
wyświetlacze prędkościRadary informują kierowców  

z jaką jadą prędkością

telny sposób ostrzegać i informować 
znajdujących się na drodze uczest-
ników ruchu o tym, czy prędkość  
z jaką się poruszają jest zgodna  
z przepisami. Zamontowane radary 
Evolis w przypadku przekroczenia pro-
gu prędkości sygnalizują jej wartość  
w kolorze czerwonym oraz wyświetlają 
napis ZWOLNIJ. Kierowcy jadący z od-
powiednią prędkością widzą jej war-
tość w kolorze zielonym oraz nagro-
dzeni zostają komunikatem DZIĘKUJĘ. 

Radary prędkości rzeczywistej peł-
nią funkcję prewencyjną. Statystyki 
potwierdzają jednoznacznie ich dłu-
gotrwałą skuteczność, nawet gdy 
urządzenie jest zainstalowane na stałe  
w jednym miejscu.

Wykonawcą zadania była firma Road 

Service Jerzy Fojcik z Bielska-Białej,  
a koszt całego przedsięwzięcia wyniósł 
45 510 zł. Red.

ODŚNIEŻANIE CHODNIKÓW 

Z G O D N I E  Z  A R T.  5  U S T.  1  P K T  4  U S TA W Y  Z  13  W R Z E Ś N I A  19 9 6  R .  O  U T R Z Y M A N I U  C Z Y S T O Ś C I  
I  P O R Z Ą D K U  W  G M I N A C H  ( TJ .  D Z .  U .  Z  2 0 2 0 R . ,  P O Z .  14 3 9  Z E  Z M ) ,  J E D N Y M  Z  P O D S TA W O W YC H 
O B O W I Ą Z K Ó W  W Ł A Ś C I C I E L I  N I E R U C H O M O Ś C I  J E S T  U P R Z ĄT N I Ę C I E  B Ł O TA ,  Ś N I E G U ,  L O D U 
O R A Z  I N N YC H  Z A N I E C Z Y S Z C Z E Ń  Z  P O Ł O Ż O N YC H  W Z D Ł U Ż  N I E R U C H O M O Ś C I  C H O D N I K Ó W, 
P R Z Y  C Z Y M  Z A  C H O D N I K  U Z N A J E  S I Ę  W Y D Z I E L O N Ą  C Z Ę Ś Ć  D R O G I  P U B L I C Z N E J  S Ł U Ż Ą C Ą  
D L A  R U C H U  P I E S Z E G O  P O Ł O Ż O N Ą  B E Z P O Ś R E D N I O  P R Z Y  G R A N I C Y  N I E R U C H O M O Ś C I .

Niewykonanie obowiązku związa-
nego z odśnieżeniem chodnika sta-
nowi wykroczenie zagrożone karą 
grzywny do 1500 złotych. Właściciel 
nieruchomości, który nie pozbywa się 
z chodnika śniegu czy lodu naraża się 
również na odpowiedzialność odszko-
dowawczą. Odgarnięty śnieg musi być 
składowany w miejscu, w którym nie 
będzie powodował zakłóceń w ruchu 
pieszych i samochodów. Śniegu nie 
można usuwać z chodnika na drogę. 
Śnieg usunięty z chodnika należy pry-
zmować na chodniku bezpośrednio 
przy krawędzi jezdni wzdłuż krawęż-
ników w taki sposób, aby odśnieżanie 
chodników nie stwarzało zagrożenia  
w ruchu drogowym.

Wyrzucanie śniegu spod posesji 
na jezdnię jest bardzo niebezpieczne 
dla ruchu pojazdów. Osoba odśnie-
żająca, która usuwa śnieg na jezdnię, 
może zostać ukarana mandatem kar-

nym za stwarzanie niebezpieczeństwa 
dla uczestników ruchu drogowego  
w kwocie do 1500 zł albo karze nagany 
(art. 91 ustawa z dnia 20 maja 1971 r. 
Kodeks wykroczeń). Gdy ponadto wy-
rzucony na drogę śnieg będzie przy-
czyną wypadku, to osoba która odgar-
nęła śnieg na drogę może odpowiadać 
jak za przestępstwo, co w skrajnym 
przypadku oznacza karę pozbawienia 
wolności.

W trosce o bezpieczeństwo kierow-
ców i pieszych zwraca się uwagę kie-

rowcom, by w okresie zimowym parko-
wali swoje samochody na posesjach. 
Zaparkowane na poboczach i chodni-
kach auta utrudniają dojazd pługów  
i piaskarek co pogarsza jakość odśnie-
żania, a często generuje dodatkowe 
koszty odśnieżania. Odpowiednia 
współpraca umożliwi utrzymanie ulic  
i chodników w należytym porządku, 
co poprawi w okresie zimowym bez-
pieczeństwo mieszkańców i kierow-
ców na drogach. Dziękujemy za wyro-
zumiałość i współpracę. Red.

Fo
t. 

Pi
xa

ba
y

GŁOS GMINY PSARY

4 STYCZEŃ 2021



I N W E S T Y C J E

II EDYCJA KAMPANII  
„MOGĘ! ZATRZYMAĆ SMOG – PRZEDSZKOLAKU ZŁAP ODDECH”
G M I N A  P S A R Y  O T R Z Y M A Ł A  P O M O C  R Z E C Z O W Ą  W  P O S TA C I  D W Ó C H  O C Z Y S Z C Z A C Z Y 
P O W I E T R Z A  D L A  P R Z E D S Z K O L A  P U B L I C Z N E G O  I M .  M I S I A  U S Z AT K A  W  S T R Z Y Ż O W I C A C H , 
K T Ó R E  Z G Ł O S I Ł O  C H Ę Ć  U D Z I A Ł U  W  I I  E D Y C J I  K A M P A N I I  „ M O G Ę !  Z AT R Z Y M A Ć  S M O G  
–  P R Z E D S Z K O L A K U  Z Ł A P  O D D E C H ”  I  D O K O N A Ł O  Z G Ł O S Z E N I A  Z G O D N I E  
Z  Z A S A D A M I  O K R E Ś L O N Y M I  W  R E G U L A M I N I E .

Oczyszczacze powietrza zostały za-
kupione ze środków Województwa 
Śląskiego w ramach kampanii edu-
kacyjno-informacyjnej pn. „MOGĘ! 
Zatrzymać SMOG - Przedszkolaku 
złap oddech” - II edycja, współfinan-
sowanej przez Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej w Katowicach.

Celem kampanii jest podnie-
sienie świadomości ekologicznej 
mieszkańców województwa ślą-
skiego, w szczególności dzieci  
w wieku przedszkolnym, ich rodziców 
i opiekunów, w zakresie wpływu za-
nieczyszczonego powietrza na zdro-
wie oraz zaktywizowanie nauczycieli 
przedszkolnych w zakresie tematyki 

antysmogowej dot. zagrożeń wyni-
kających z zanieczyszczenia powie-
trza, sposobów zapobiegania niskiej 
emisji i unikania ekspozycji na zanie-
czyszczenia.

W ramach kampanii zostanie prze-
prowadzony konkurs dla przedszkoli 
na przygotowanie najlepszego scena-
riusza zajęć o tematyce: zanieczysz-
czenie powietrza, smog, walka z niską 
emisją i zachowania prozdrowotne. 
Rodzice przedszkolaków otrzymają 
ulotki informacyjne na temat wpływu 
zanieczyszczenia powietrza na zdro-
wie oraz sposobów unikania naraże-
nia na zanieczyszczone powietrze.  
W przedszkolu pojawią się plakaty  
i tablice informacyjne o stanie jakości 

Montaż tabliczki informacyjnej  
w Urzędzie Gminy Psary

Do przedszkola w Strzyżowicach trafiły 
dwa oczyszczacze powietrza

DOSTĘPNOŚĆ OBIEKTÓW UŻYTECZNOŚCI PUBLICZNEJ  
DLA OSÓB NIEPEŁNOSPRAWNYCH
O S O B Y  N I E P E Ł N O S P R A W N E  N A  C O  D Z I E Ń  S P O T Y K A J Ą  S I Ę  Z  W I E L O M A  P R Z E S Z K O D A M I , 
K T Ó R E  U T R U D N I A J Ą  I M  S W O B O D N E  P O R U S Z A N I E  S I Ę .  D L AT E G O  G M I N A  P S A R Y  P O D E J M U J E 
K R O K I  W  K I E R U N K U  W Y R Ó W N A N I A  S Z A N S  D L A  O S Ó B  N I E P E Ł N O S P R A W N Y C H ,  
A B Y  Z A P E W N I Ć  I M  M A K S Y M A L N Ą  D O S T Ę P N O Ś Ć  P R Z E S T R Z E N I  P U B L I C Z N E J .

W Urzędzie Gminy oraz Ośrodku 
Pomocy Społecznej w Psarach zosta-

ły zakupione i zamontowane, przy 
wejściach do wszystkich pomiesz-
czeń, tabliczki informacyjne. Mają 
one umożliwić osobom niewidomym 
lub niedowidzącym korzystanie  
w sposób samodzielny i komfortowy 
z budynków użyteczności publicznej 
w gminie Psary. 

Zakup tabliczek wyniósł 7 120 zł,  
a ich montaż 3 200 zł. Zadanie zosta-
ło w części sfinansowane ze środków 
PFRON w ramach obszaru B, C, D, F 
i G „Programu wyrównywania różnic 
między regionami III”. 

Dodatkowo w 2021 roku plano-
wane jest wykonanie projektów bu-
dowlanych, które będą uwzględniać 
dostęp do obiektów osobom z nie-
pełnosprawnościami:

powietrza, a także zostaną przepro-
wadzone zajęcia edukacyjno-infor-
macyjne dla dzieci. ZSP Strzyżowice

• W Urzędzie Gminy Psary: wyko-
nanie pochylni, przesunięcie miejsca 
postojowego wraz z korektą kra-
wężnika, znaczenie krawędzi stopni, 
montaż tablicy tyflograficznej oraz 
utworzenie stanowiska dla osób nie-
pełnosprawnych.

• W Gminnym Centrum Medycz-
nym  wykonanie windy zewnętrznej.

Gmina Psary będzie również wnio-
skowała w tym roku o dofinanso-
wanie ze środków PFRON w ramach 
obszaru B, C, D, F i G „Programu wy-
równywania różnic między regiona-
mi III” na zakup i montaż tabliczek 
informacyjnych dla kolejnych bu-
dynków użyteczności publicznej  
oraz na wykonanie pętli indukcyj-
nych. Red.
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BUDŻET GMINY PSARY NA ROK 2021 UCHWALONY
17  G R U D N I A  W  T R Y B I E  Z D A L N Y M  O D B Y Ł A  S I Ę  X X V I I  S E S J A  R A D Y  G M I N Y  P S A R Y,  P O D C Z A S 
K T Ó R E J  U C H W A L O N Y  Z O S TA Ł  B U D Ż E T  G M I N Y  P S A R Y  N A  2 0 21  R O K .  R A D N I  J E D N O G Ł O Ś N I E 
P O P A R L I  P L A N  F I N A N S O W Y,  W  K T Ó R Y M  A Ż  19  M L N  Z Ł  M A  Z O S TA Ć  P R Z E Z N A C Z O N Y C H  N A 
I N W E S T Y C J E .

Budżet gminy Psary zakłada  
w 2021 r. osiągnięcie dochodów  
w wysokości ponad 73 mln zł. Docho-
dy bieżące w tej kwocie to 64,6 mln 
zł, a dochody majątkowe przeszło  
9,2 zł. Poziom wydatków majątko-
wych w roku 2021 to około 19,1 mln 
zł, co stanowi przeszło 23% wszyst-
kich wydatków gminy w bieżącym 
roku. Jest to niezwykle rzadko spo-
tykany wskaźnik rozwojowy, kiedy to 
prawie ćwierć wszystkich wydatków 
danej organizacji jest przeznaczanych 
na rozwój oraz inwestycje. Wydatki 
ogółem budżetu wynoszą 81,5 mln zł,  
z czego wydatki bieżące to 62,4 mln 
zł. 

19 mln zł na inwestycje
W planie finansowym na 2021 r., 

przewidziano 19 mln zł na wydatki 
majątkowe, czyli inwestycje remonto-
wo-budowlane, które gmina planuje 
zrealizować praktycznie we wszyst-
kich obszarach swojej działalności: od 
gospodarki wodno-ściekowej przez 
drogi i ochronę środowiska, aż po 
edukację i infrastrukturę sportową. 

Sieć wodociągowa 
i kanalizacyjna

Ogółem wydatki majątko-
we gminy na sieci wodociągo-
we i kanalizacyjne w 2021 r. to  
ponad 3 mln zł. Największym zada-
niem pozostaje dokończenie budowy 
sieci wodociągowej w DW 913, do-

datkowo nowy wodociąg powstanie  
w Sarnowie na ul. Wiejskiej, od skrzy-
żowania z DK 86 do ul. Spacerowej, na 
ul. Wolności w Psarach oraz ul. Jawo-
rowej w Preczowie. 500 tys. zł prze-
znaczone jest na wymianę wodociągu  
w Goląszy Górnej. 

Budowy i remonty dróg
Sporo pieniędzy, bo aż 3,5 mln zł, 

zostało przeznaczonych na budowę 
i remonty dróg. Największym zada-
niem jest kompleksowa przebudowa 
ul. Brzozowej w Malinowicach, gdzie 
powstanie całkowicie nowa droga  
z pełną podbudową, nową nawierzch-
nią asfaltową oraz chodnikiem. W bu-

dżecie gminy zarezerwowano na ten 
cel 1,3 mln zł, a zadanie to jest dofi-
nansowane z unijnego Programu Roz-
woju Obszarów Wiejskich. W 2021 r. 
gmina planuje także wykonać remont 
i odwodnienie ul. Krótkiej w Sarnowie, 
nawierzchnię z kostki betonowej na  
ul. Kamiennej w Psarach oraz nową 
nakładkę asfaltową na ul. Jaworowej  
w Preczowie. 

W bieżącym roku powstaną również 
liczne projekty techniczne budowy  
i przebudowy infrastruktury drogowej 
w Psarach, Sarnowie, Preczowie, Gród-
kowie i Strzyżowicach. W budżecie 
Psar na 2021 r. przewidziano 400 tys. 
zł dotacji dla powiatu będzińskiego  
na zadania inwestycyjne na drogach 

Przebudowa DW 913

Wieża widokowa w Górze Siewierskiej

powiatowych. Władze gminy chcą, by 
za te środki powiat dokończył budo-
wę chodników przy drodze powiato-
wej na Bisce oraz na ul. Leśnej w Gó-
rze Siewierskiej. 

Inwestycje w placówkach 
oświatowych

Największą inwestycją w zakresie 
infrastruktury oświatowej jest budo-
wa sali gimnastycznej w Gródkowie, 
na którą przewidziano ponad 1,5 mln 
zł. To zadanie o wartości szacowanej 
na ponad 3 mln zł ma zostać zakoń-
czone w 2022 r. Prawie 450 tys. zł po-
chłoną remonty szkół w Dąbiu i Strzy-
żowicach. Dodatkowo planuje się 
budowę nowego placu zabaw przy 
szkole w Dąbiu.

Bezpieczeństwo publiczne 
i ochrona przeciwpożarowa

W zakresie bezpieczeństwa publicz-
nego i ochrony przeciwpożarowej 
spore wydatki przewidziano na mo-
dernizację budynku OSP w Sarnowie, 
w tym przebudowę garażu strażackie-
go. Gmina chce również pomóc stra-
żakom ochotnikom z Sarnowa w za-
kupie nowego pojazdu pożarniczego  
i zamierza przekazać jednostce 
OSP dotację na ten cel w wysokości  
330 tys. zł. 

Ochrona środowiska
Kolejny obszar priorytetowych 

wydatków majątkowych gminy to 
ochrona środowiska, a szczególnie 

Ulica Brzozowa w Malinowicach przejdzie 
kompleksową przebudowę
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finansowanie instalacji odnawialnych 
źródeł energii w prywatnych budyn-
kach mieszkalnych na terenie gminy 
Psary. W sumie gmina realizować bę-
dzie 2 projekty z unijnym dofinanso-
waniem, dzięki którym mieszkańcy 
zamontują ogniwa fotowoltaiczne, 
panele solarne oraz pompy ciepła  
w swoich domach. Ogólna wartość 
projektów w 2021 r. to 4,1 mln zł. 

Do końca 2021 r. planuje się za-
kończenie budowy Centrum Edukacji 
Ekologicznej w Górze Siewierskiej. Na 
ten cel przewidziano około 2,5 mln zł,  
a środki te praktycznie w całości po-
chodzą z dotacji unijnej oraz metro-
politalnej. 

Kultura, sport i rekreacja
Warto wspomnieć również o plano-

wanym remoncie wewnętrznym nie-
wykorzystanych dotychczas pomiesz-
czeń byłej szkoły w Malinowicach, na 
który przewidziano ponad 140 tys. 

zł. Gmina planuje także przeznaczyć  
200 tys. zł na likwidację barier archi-
tektonicznych w budynkach użytecz-
ności publicznej. 

W Goląszy Górnej i Psarach po-
wstaną zadaszone altany, a stadion 
piłkarski w Sarnowie wzbogaci się  
o nowy garaż i budynek gospodarczy, 
przy którym zostanie wybrukowany 
teren. 

W 2021 roku rozpocznie się także 

W 2021 r. rozpocznie się budowa sali  
gimnastycznej przy szkole w Gródkowie

AKTYWNOŚĆ SENIORÓW W CZASIE PANDEMII
E P I D E M I A  K O R O N A W I R U S A  T O  T R U D N Y  C Z A S  D L A  N A S  W S Z Y S T K I C H ,  A  Z W Ł A S Z C Z A  
D L A  S E N I O R Ó W .  P O Z O S TA W A N I E  W  D O M A C H  N I E  M U S I  J E D N A K  O Z N A C Z A Ć  B I E R N O Ś C I  
I  B E Z C Z Y N N O Ś C I .  D O W O D Z Ą  T E G O  S E N I O R Z Y  Z  K L U B U  B R Z Ę K O W I C E - G O L Ą S Z A ,  K T Ó R Z Y 
N I E  P O Z O S TA J Ą  O B O J Ę T N I  N A  A K T U A L N E  W Y Z W A N I A  I  P O T R Z E B Y  I N N Y C H ,  A  N A  C Z A S 
P A N D E M I I  Z N A L E Ź L I  D L A  S I E B I E  N O W E  A K T Y W N O Ś C I . 

W listopadzie członkowie klubu po-
stanowili pomóc szpitalowi w Czeladzi, 
organizując zbiórkę wody mineralnej, 
w którą zaangażowało się 67 osób. Jej 
efektem było przekazanie na potrzeby 
pacjentów 100 zgrzewek wody mine-
ralnej, w przetransportowaniu której 
wsparła seniorów OSP Goląsza-Brzęko-
wice. Dzięki zbiórce seniorzy dołączyli 
do zaszczytnej listy darczyńców cze-
ladzkiej placówki. 

Warto również wspomnieć o wcze-
śniejszych udanych przedsięwzięciach 
seniorów, takich jak uszycie około 600 
maseczek ochronnych dla najbardziej 
potrzebujących czy wspieranie dzieci 
zmagających się z SMA.  

Ważną dla seniorów formą aktyw-
ności jest uczestnictwo w konkursach, 
które w dobie obecnych obostrzeń, 
ograniczających do minimum kon-
takty bezpośrednie, nabrały szczegól-
nego znaczenia. Konkursy pozwoliły 
seniorom zaprezentować ich pasje 
i dokonania. W gminnym konkursie 
plastycznym na najpiękniejszy wia-
nek świętojański klub Goląsza-Brzęko-

wice zdobył wyróżnienie, natomiast  
w eliminacjach powiatowych konkursu 
„Wakacje seniora w czasie pandemii” 
reprezentująca klub Lidia Dróżdż zdo-
była I miejsce za cykl fotografii, doku-
mentujących wybrane formy klubowej 
aktywności w trudnym czasie zdomi-
nowanym przez koronawirusa. Nagro-
dą główną w konkursie był sprzęt fo-
tograficzny, który wzbogacił klubowy 
stan posiadania. 

Okres świąteczno-noworoczny przy-
niósł seniorom kilka miłych niespodzia-
nek. Pierwszą z nich sprawili Starosta 
Będziński Sebastian Szaleniec z Wice-
starostą Dariuszem Waluszczykiem, 
którzy  przekazali na ręce prezeski Lidii 
Dróżdż życzenia świąteczno-nowo-
roczne dla wszystkich członków klubu. 
Świątecznymi serdecznościami ob-
dzielili seniorów również Wójt Gminy 
Psary Tomasz Sadłoń i Przewodniczący 
Rady Gminy Jacenty Kubica. Niespo-
dziankę zorganizował też zarząd klubu, 
który chcąc podtrzymać więź ze swo-
imi członkami, przygotował dla wszyst-
kich klubowe kalendarze. Zamieszczo-

ne w nich zdjęcia to miłe wspomnienie 
razem spędzonych chwil, a kalenda-
rium na 2021 rok - miejsce, które wszy-
scy chcieliby jak najszybciej wypełnić 
wspólnymi planami.

Pandemia, choć mocno ograniczyła 
aktywność Klubu Seniora Brzękowi-
ce-Goląsza, nie była w stanie zatrzy-
mać ani szlachetnych odruchów serca 
klubowiczów, ani potrzeby rozwijania 
pasji i zainteresowań, ani też osłabić 
poczucia wspólnoty. Dla seniorów jest 
jak przymusowy urlop, po którym mają 
nadzieję wrócić do aktywnego działa-
nia ze zdwojoną siłą.TKG.

Seniorzy przekazali do szpitala w Czeladzi 
100 zgrzewek wody

zagospodarowanie placu za remizą  
i ośrodkiem kultury w Górze Siewier-
skiej. Na I etap prac zarezerwowano 
400 tys zł. 

- Przyjęty w grudniu budżet gminy 
Psary na 2021 rok zakłada bardzo am-
bitny ale też realny plan inwestycyjny 
- mówi wójt Tomasz Sadłoń. - Pomimo 
ograniczenia dochodów wszystkich 
samorządów w ostatnich dwóch la-
tach oraz spowolnienia gospodarcze-
go wywołanego pandemią COVID-19 
udało nam się wygospodarować 
na wydatki rozwojowe w 2021 r. aż  
19 mln zł. Osobiście bardzo cieszy 
mnie fakt, że realizowany przez nas 
plan inwestycyjny jest bardzo zrów-
noważony – planowane przez nas 
przedsięwzięcia budowlane będzie-
my wykonywać we wszystkich sołec-
twach naszej gminy i dotyczyć one 
będą wszystkich obszarów, za które 
gmina odpowiada. Red.
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SUKCESY MIESZKAŃCÓW NASZEJ GMINY
P O M I M O  P A N U J Ą C E J  P A N D E M I I ,  P R Z Y M U S O W E G O  Z A M K N I Ę C I A  I  W Y M A G A J Ą C E J  N A U K I 
Z D A L N E J  N A S I  M I E S Z K A Ń C Y  Ś W I E T N I E  S O B I E  R A D Z Ą !  W A R T O  P O C H W A L I Ć  S I Ę  O S TAT N I M I 
S U K C E S A M I  M I K O Ł A J A  S O B C Z A K A  O R A Z  A N N Y  J E W A K . 

Mikołaj Sobczak jest uczniem  
II Liceum Ogólnokształcącego im. 
Stefana Żeromskiego w Dąbrowie 
Górniczej, gdzie uczęszcza do klasy 
o profilu biologiczno-chemicznym  
z rozszerzonym językiem angielskim. 

W poprzednim roku szkolnym 
Rada Pedagogiczna szkoły wyty-
powała go jako kandydata do Sty-
pendium Prezesa Rady Ministrów, 
ze względu na jego osiągnięcia  
w postaci najwyższej średniej ocen 
w szkole oraz wysokich wyników 
w konkursach ogólnopolskich. 
Mikołaj zdobył srebrny dyplom  
w Ogólnopolskim Konkursie Che-
micznym „Alchemik” oraz osiągnął 
najwyższy wynik procentowy ze 
szkoły w Ogólnopolskim Konkursie 
Wiedzy Ekologicznej. 

Osiągnięcia te zostały przychyl-
nie rozpatrzone przez organy odpo-
wiedzialne Prezesa Rady Ministrów  

Mikołaj jest laureatem  
Stypendium Prezesa Rady Ministrów

Marcela Kruczek (redaktor naczelny)  
Agnieszka Rzeszutek (redakcja)

Emilia Pilarczyk (redakcja, skład)
promocja@psary.pl, tel. 32 29 44 935

Redakcja zastrzega sobie prawo dokonywania skrótów, korekty, edycji 
nadesłanych materiałów, a także do publikacji materiałów w dogodnym 

dla redakcji czasie i kolejności lub odmowy ich publikacji.

WYDAWCA:
Urząd Gminy Psary, 

ul. Malinowicka 4, 42-512 Psary 
tel. 32 29 44 920, fax. 32 29 44 901

www.psary.pl
urzad@psary.pl

DRUK: Drukarnia Triada
NAKŁAD: 4000 egz.

WAŻNE DANE KONTAKTOWE:
Zakład Gospodarki Komunalnej

ul. Dolna 1, 42 - 504 Dąbie,
tel. 32 360 16 70

Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej
ul. Malinowicka 2, 42 - 512 Psary

tel. 32 267 22 71
NUMER ALARMOWY - 112

Pogotowie - 999   Policja - 997
Straż Pożarna - 998

Pogotowie energetyczne - 991

Anna Jewak ma 16 lat i uczęszcza 
do V LO im. Jana K. Zamoyskiego  
w Dąbrowie Górniczej, do klasy dwu-
języcznej z wykładowym angielskim 
o profilu biologiczno-chemicznym. 
Jej zainteresowania to dietetyka, 
sport i geografia, a motto, którym 
się kieruje brzmi „Sport dla zdrowia  
i sprawności”.

W 2019 roku młoda mieszkanka 
naszej gminy zdobyła III miejsce  
w III Otwartych Mistrzostwach Re-
gionalnych OYAMA KARATE o Pu-
char Burmistrza Miasta i Gminy Wol-
brom. 

Anna jest przedstawicielką Mło-

dzieżowej Rady Gminy Psary oraz 
Młodzieżowego Sejmiku Wojewódz-
twa Śląskiego, w którym została 
powołana do komisji ds. Młodzieżo-
wych Rad. 

Zadaniem sejmiku jest upo-
wszechnianie idei samorządno-
ści, kształtowanie poczucia od-
powiedzialności obywatelskiej,  
a także włączenie młodych ludzi  
w szeroko rozumiane życie publicz-
ne regionu. W swoich działania 
stwarza młodym ludziom możliwo-
ści współdecydowania o różnych 
sprawach, do wyrażania opinii  
i przedstawiania postulatów. Red.

i dzięki temu uzyskał stypendium. 
Mikołaj naukami biologiczno-che-

micznymi pasjonuje się praktycznie 
od zawsze, w zakresie biologicz-
nym upodobał sobie szczególnie 
zagadnienie chorób wywoływanych 
przez priony, natomiast w zakresie 
chemicznym najbardziej interesuje 
się substancjami pirotechnicznymi. 
Swoją przyszłość chciałby związać 
właśnie z tymi naukami. 

Na chwilę obecną, chciałby studio-
wać na kierunku farmacji lub genety-
ki i biologii eksperymentalnej, mimo 
iż są to kierunki niezwykle trudne, na 
które co roku kandyduje wiele osób. 

W kręgu jego zainteresowań na-
ukowych znalazła się również po-
lityka. Z tego względu w ostatnim 
czasie wraz ze swoimi rówieśnikami  
z różnych szkół ponadpodstawo-
wych na terenie Zagłębia powołał 
Komitet Technokratów. 

Fo
t. 
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Anna jest radną Młodzieżowego Sejmiku 
Województwa Śląskiego
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Sezon grzewczy w pełni, a jego skutki odczuwamy wszyscy. Czy wiesz, że za fatalną jakość powietrza  
w prawie 90% odpowiadają zanieczyszczenia pochodzące z budynków mieszkalnych? Świadomość 
społeczna to pierwszy krok w stronę czystszego powietrza. Dlatego też, oddajemy w Państwa ręce 
dodatek, w którym znajdują się najważniejsze informacje o tym jak poprawić jego jakość. Pamiętajmy, 
że wszystko w naszych rękach! 

Niska emisja to nic innego jak emisja szkodliwych substancji do atmosfery na wysokości nie większej 
niż 40 m nad poziomem terenu. Toksyczne pyły i gazy kumulują się w miejscu ich wytwarzania, wywierając niszczy-
cielski wpływ na ludzkie zdrowie i środowisko.

Za główne źródła zanieczyszczeń pyłami zawieszonymi PM10 w skali kraju odpowiadają*:

W Polsce dobowe normy dla pyłu PM10 są ustalone na trzech poziomach:

• Poziom dopuszczalny – 50 µg/m3, mówi o tym, że jakość powietrza nie jest dobra, ale nie wywołuje ciężkich 
skutków dla ludzkiego zdrowia. 

• Poziom informowania (ostrzeżenie smogowe) – 100 µg/m3, oznacza, że jest źle i trzeba ograniczyć 
aktywności na powietrzu, bo norma przekroczona jest dwukrotnie. 

• Poziom alarmowy (alarm smogowy) – 150 µg/m3, oznacza, że jest bardzo źle, norma przekroczona jest 
trzykrotnie i należy bezwzględnie ograniczyć przebywanie na powietrzu, a najlepiej zostać w domu. 

Alarmy smogowe dotyczące pyłu zawieszonego PM10 ogłaszane 
przez Departament Środowiska Głównego Inspektoratu Ochrony Środowiska RWMŚ w Katowicach 

odnoszą się do uśrednionych wyników pomiarów z całej doby.

*Krajowy Program Ochrony Powietrza do roku 2020 (z perspektywą na 2030 r.)

Powyższe dane jednoznacznie pokazują, że za niską jakość powietrza odpowiadają  
w ponad 80% budynki mieszkalne!

GŁOS GMINY PSARY
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Niska emisja powoduje 
powstawanie smogu szczególnie,  
kiedy mamy do czynienia z dużą  

wilgotnością i bezwietrzną pogodą.

Najbardziej klasyczny objaw niskiej emisji? SMOG

Jak SMOG wpływa na nasz organizm?

Smog gromadzi się w organizmie i powoli go wyniszcza. Toksyczne pyły przedostają się do naszych płuc, oskrzeli 
i krwi, a razem z nią do mózgu.

Niska emisja powstaje przez:

GŁOS GMINY PSARY
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W walce ze smogiem wiele zależy od naszych decyzji i świadomości. Im więcej osób będzie  
w nią zaangażowanych, tym lepsze będą efekty. Problem smogu można rozwiązać tylko poprzez 
odpowiednie postawy ekologiczne mieszkańców i przestrzeganie przepisów. Pamiętajmy, że 
prawie 90% zanieczyszczeń powietrza pochodzi z budynków mieszkalnych.

Od 1 września 2017 roku na terenie całego województwa śląskiego obowiązuje uchwała 
antysmogowa, która reguluje jakie rodzaje paliw i jakie urządzenia grzewcze są dopuszczo-
ne do stosowania. Przepisy obowiązują przez cały rok i dotyczą wszystkich użytkowników pie-
ców, kotłów i kominów na paliwa stałe. 

Pierwsze obowiązkowe wymiany pieców już za 10 miesięcy!
Termin wymiany pieca zależy od czasu jego użytkowania. Te piece, których eksploatacja rozpoczęła się przed  

1 września 2017 r. i licząc od tego dnia trwa:

• powyżej 10 lat od daty ich produkcji oraz te, które nie posiadają tabliczki znamionowej należy wymienić  
      do końca 2021 r.,

 –> np. piec wyprodukowany w 2006 r. w momencie wejścia uchwały w życie miał 11 lat, czyli należy go  
    wymienić do końca 2021 r.,

• od 5 do 10 lat od daty ich produkcji należy wymienić do końca 2023 r.,
 –> np. piec wyprodukowany w 2010 r. w momencie wejścia uchwały w życie miał 7 lat, czyli należy go  

       wymienić do końca 2023 r.,
• poniżej 5 lat od daty ich produkcji należy wymienić do końca 2025 r.,
• kotły klasy 3 i 4 wg normy PN-EN 303-5:2012 należy wymienić do końca 2027 r.

SMOG - jak z nim walczyć? 

Nie pal:

GŁOS GMINY PSARY
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Reaguj!

Przypominamy, że pracownicy Urzędu Gminy Psary przeprowadzają kontrole w zakresie spalania odpadów  
w domowych paleniskach, a od stycznia 2020 roku mają możliwość przekazania odpadów paleniskowych do badania 
przez akredytowane laboratorium. Zatem, w przypadku uzasadnionego podejrzenia palenia odpadami będą pobiera-
ne próbki popiołu, które następnie zostaną poddane analizie morfologicznej i chemicznej, na podstawie której będzie 
możliwe jednoznaczne stwierdzenie czy odpady były spalane w domowych paleniskach. 

W przypadku potwierdzenia spalania śmieci podjęte zostaną działania wynikające z Kodeksu postępo-
wania w sprawach o wykroczenia, czyli gmina będzie kierować sprawy do sądu, gdzie sprawca może zostać  

ukarany grzywną w wysokości nawet 5 tys. zł. 

Zgłoszenia dotyczące posesji, w których istnieje podejrzenie spalania odpadów lub użytkowania niewłaściwego pa-
liwa można zgłaszać telefonicznie (32 294 49 51) pracownikom Referatu Ochrony Środowiska i Zarządzania Drogami 
lub mailowo na adres urzad@psary.pl. Zgłaszający pozostanie anonimowy. W sezonie grzewczym 2019/2020 pracow-
nicy Urzędu Gminy dokonali ponad 40 kontroli.

Ekonomiczne spalanie węgla i drewna to nic odkrywczego, po prostu przeciwieństwo marnotrawstwa. Polega na 
spalaniu węgla i drewna w całości, czyli wraz z palnymi gazami. Gdy gazy zostaną spalone, kominem nie ma prawa 
wylecieć nic innego jak niemal przejrzyste spaliny. 

Jak to zrobić? 
Jest na to kilka sposobów. Większość kotłów, pieców i kominków to paleniska górnego spalania – z wylotem spalin  

u góry paleniska. W tego rodzaju urządzeniach można stosować wszystkie trzy metody czystszego palenia, z rozpala-
niem od góry włącznie. 

Czy warto cokolwiek zmieniać w kotłowni jeśli uważasz, że jest w miarę dobrze? Oczywiście! 
Ekonomiczne palenie to niemałe oszczędności – ok. 30% opału, czyli kwoty idące w setki, jeśli nie tysiące złotych 

rocznie. Albo wyższa temperatura w domu za podobne pieniądze. Niczego nie ryzykujesz, bo zmieniasz jedynie sposób 
obsługi kotła, a możesz sporo zyskać. Potencjalnie najczystszą i najefektywniejszą alternatywą dla tradycyjnego sposo-
bu palenia jest rozpalanie od góry. 

Jak działa rozpalanie od góry? 

Idea tej techniki polega na przeniesieniu warstwy żaru z dołu na górę paleniska. Budowa kotła nie zmienia się, po-
wietrze nadal płynie spod rusztu ku górze. Jednak teraz żar pomału schodzi ku dołowi, a dym wydostający się z warstwy 
zimnego jeszcze opału musi przejść przez żar, gdzie ulega praktycznie całkowitemu spalaniu. Do komina trafiają niemal 
przezroczyste spaliny, a ze spalania dymu powstaje więcej ciepła. 

Palenie od góry z przyczyn technicznych jest procesem cyklicznym. Na początku wrzuca się określoną ilość  
opału, rozpala i czeka do jego wypalenia, aby rozpalić od nowa (nie ma zbytnio możliwości, by dołożyć opał od spodu).  
Choć palaczowi przywykłemu do dokładania może się to wydawać karkołomne, to wcale takie nie jest.

Jak palić oszczędnie i ekologicznie?

GŁOS GMINY PSARY
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Powstanie CEEB - Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków

CEEB, czyli Centralna Ewidencja Emisyjności Budynków, powstanie dzięki znowelizowaniu ustawy  
o wspieraniu termomodernizacji i remontów. Będzie to narzędzie, które pozwoli zidentyfikować źródła niskiej 
emisji z budynków. Dane pozyskane zostaną w ogólnopolskiej inwentaryzacji, obejmującej domy i wszystkie 
inne budynki, w tym: lokale usługowe, budynki publiczne, biura, magazyny, hotele, budynki gospodarcze, 
garaże, kościoły i szpitale. O wpisaniu do ewidencji decydować będzie moc wykorzystywanego źródła ciepła 
– do 1 MW mocy, czyli takie na które nie trzeba mieć pozwolenia. Z informacji przekazanych przez Główny 
Urząd Nadzoru Budowlanego częściowe uruchomienie CEEB planowane jest na ten rok.

Więcej informacji o ekonomicznym spalaniu węgla i drewna można znaleźć na stronie 
www.czysteogrzewanie.pl

GŁOS GMINY PSARY
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EKO GMINA

Z czystym sumieniem możemy powiedzieć, że budynki użyteczności publicznej w naszej gminie są 
eko. Przez ostatnie 20 lat wykonano ogromną pracę, by poddać je modernizacji pod kątem zmniejszania 
skutków ich eksploatacji, które wpływały na środowisko oraz ze względów ekonomicznych. 

Wszystkie gminne obiekty ogrzewane są gazem ziemnym, a w dwóch zastosowano pompy ciepła. Aż 23 na 
24 gminne budynki przeszły pełną termorenowację, a na 12 z nich zamontowano instalacje fotowoltaiczne do 
produkcji energii elektrycznej.

EKO GMINA DLA MIESZKAŃCÓW

„Program Ograniczenia Niskiej Emisji”

W ostatnich latach realizowane są również programy dotacji dla mieszkańców na ekomoderniza-
cje prywatnych budynków mieszkalnych, wykorzystujące krajowe i unijne dofinansowania.

Od momentu uruchomienia programu modernizacje,  czyli  docieplenie ścian i  dachów oraz wymia-
nę okien, przeszło łącznie 126  budynków mieszkalnych. W samym 2020 roku gmina przeznaczyła 
850 800 zł  na modernizację 36  domów, a łącznie w okresie trwania programu (2016-2020) udzieli ła  
dotacji  na 3 286 989,94 zł.

GŁOS GMINY PSARY
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„Przeciwdziałanie niskiej emisji”

W ramach programu w 48 budynkach wykonano 48 kotłowni, w tym: 38 kotłów gazowych i 10 na bio-
masę, 18 instalacji solarnych oraz 5 instalacji fotowoltaicznych. Całkowita wartość projektu wyniosła  
2 799 574,54 zł, z czego 1 476 437,72 zł to unijna dotacja.

„Słoneczna Gmina Psary – odnawialne źródła energii w budynkach mieszkalnych  
na terenie Gminy Psary”

W ramach programu planuje się montaż 64 instalacji fotowoltaicznych, 24 instalacji kolektorów słonecznych, 
3 powietrznych pomp ciepła c.w.u., 15 powietrznych pomp ciepła c.o. + c.w.u., 1 gruntowej pompy ciepła,  
w prywatnych budynkach jednorodzinnych należących do mieszkańców. Wartość pozyskanego dofinansowania 
wynosi 1 949 225 zł ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego na lata 2014-2020.

„Odnawialne źródła energii poprawą jakości środowiska naturalnego na terenie  
Gmin Partnerskich: Tarnowskie Góry, Gaszowice, Jejkowice, Lyski, Krupski Młyn,  

Kuźnia Raciborska, Nędza, Lelów, Psary, Sośnicowice, Tworóg”

W ramach projektu partnerskiego, którego liderem są Tarnowskie Góry, zaplanowano wśród mieszkańców 
gminy montaż 123 instalacji odnawialnych źródeł energii, w tym 65 instalacji fotowoltaicznych, 40 instalacji 
kolektorów słonecznych, 15 powietrznych pomp ciepła c.o. wraz z c.w.u. oraz 3 powietrzne pompy ciepła c.w.u. 
Wartość pozyskanego dofinansowania wynosi 1 796 281,20 zł ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju 
Regionalnego w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego na lata 2014-2020. Planowany okres montażu 
instalacji to 2021 rok. 

GŁOS GMINY PSARY
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Mierzymy jakość powietrza w Psarach

W ostatnim czasie na budynku Urzędu Gminy w Psarach zamontowana została stacja pomiarowa 
Syngeos Air Pro wraz z tablicą LED, informującą mieszkańców o aktualnym stanie jakości powietrza. 

Na tablicy wyświetlane są naprzemiennie dane dotyczące jakości powietrza, a pomiar jest wykonywany  
w czasie rzeczywistym. Czujniki mierzą podstawowe parametry związane z jakością powietrza – stężenie pyłów 
PM10, PM2,5, PM1, wilgotność, temperaturę oraz ciśnienie atmosferyczne, czyli wszystkie czynniki, które mogą 
wpływać na tworzenie się smogu. 

Na tablicy LED wyświetlane są informacje dotyczące temperatury powietrza, ciśnienia, aktualnego procen-
towego przekroczenia normy stężenia pyłów PM10. Pojawia się również komunikat informujący o aktualnym 
stanie jakości powietrza. 

Gminny system monitoringu jakości powietrza pozwala na stałe raportowanie jakości powietrza w gminie. 
Szczególnie ważne jest to w sezonie grzewczym, gdy czujniki wykazują większe stężenia pyłów zawieszonych  
w powietrzu. Pomiary dokonywane są w czasie rzeczywistym i informują o aktualnych parametrach związanych 
z jakością powietrza. Można je sprawdzić na naszej stronie internetowej www.psary.pl

Centrum Edukacji Ekologicznej w Górze Siewierskiej

Warto również wspomnieć, że w Górze Siewierskiej powstaje Centrum Edukacji Ekologicznej. Kompleks skła-
dał się będzie z wieży widokowej, placu zabaw oraz ogrodu sensorycznego. Projekt zakłada także utworzenie 
ścieżki zapobiegania niskiej emisji z 23 edukacyjnymi tablicami. Na każdej z nich pojawią się informacje doty-
czące niskiej emisji oraz kody QR, odsyłające czytelnika do ogólnodostępnych stron internetowych z dodatko-
wymi informacjami na dany temat.

GŁOS GMINY PSARY
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EWA WAWRZAK - SUPER DYREKTOR SZKOŁY
E WA WAW R Z K , DY R E K TO R Z E S P O ŁU SZ KO LN O – PR Z E DSZ KO LN EG O N R 3 W P SAR AC H ZOS TA Ł A 
L AU R E AT K Ą V I I  E DYC J I  O G Ó LN O P O L S K I EG O KO N K U R SU „ SU PE R DY R E K TO R SZ KO ŁY” (2020 R .), 
O R G AN I ZOWAN EG O PR Z E Z W Y DAW N I C T WO WO LT E R S K LU W E R Z S I E DZ I BĄ W WAR SZ AW I E . 

Pani Dyrektor proszę na początek 
powiedzieć nam kilka słów o sobie. 

Od urodzenia mieszkam na terenie 
gminy Psary, najpierw w Strzyżowi-
cach, a obecnie w Gródkowie. Jestem 
absolwentką I LO im. M. Kopernika  
w Będzinie. Studiowałam w Petersbur-
gu w Instytucie Mechaniki Precyzyjnej  
i Optyki, gdzie uzyskałam tytuł mgra 
inż. mechanika o specjalności przyrzą-
dy pomiaru czasu. Pracę rozpoczęłam 
w Szkole Podstawowej w Strzyżowi-
cach jako nauczyciel fizyki, a następnie  
w 1999 r., w związku z reformą 
oświaty i utworzeniem gimnazjum,  
w Gimnazjum w Psarach. Ukończyłam 
studia podyplomowe z pedagogiki, 
informatyki, dydaktyki informatyki, 
zarządzania w oświacie, uzyskując do-
datkowe kwalifikacje. Od 2002 r. pełnię  
funkcję dyrektora: najpierw Gimna-
zjum w Psarach do jego wygaśnięcia  
w 2017 r., następnie Szkoły Podstawo-
wej w Psarach, a obecnie Zespołu Szkol-
no-Przedszkolnego nr 3 w Psarach.

Pracę z młodzieżą rozpoczęłam na 
długo przed pracą zawodową. Jestem 
instruktorem ZHP w stopniu harcmi-
strza. Najpierw w Hufcu Psary, a następ-
nie w Hufcu Będzin działałam do 2004 
r. Obowiązki dyrektora niestety kolido-
wały z działalnością harcerską, dlatego 
zmuszona byłam z niej zrezygnować.

Do konkursu zgłosili Panią pra-
cownicy przy wsparciu ze strony 
rodziców dzieci uczęszczających do 
szkoły. Czy była Pani zaskoczona no-

minacją? Jak zareagowała Pani na 
przyznanie tytułu super dyrektora?

Tak, bardzo mile zaskoczona. Cho-
ciaż nie wierzyłam w to, że mogłabym 
ten konkurs wygrać. W tym roku gala 
konkursowa odbyła się w formule on-
-line podczas VII Kongresu Edukacja  
i Rozwój organizowanego przez wy-
dawnictwo specjalistyczne Wolters 
Kluwer. Komunikacja była nieco utrud-
niona. Pojawiło się więc niedowierzanie  
i niepewność, czy się przesłyszałam,  
czy rzeczywiście wyczytano moje na-
zwisko. Dopiero jak połączono się ze 
mną on-line, dotarło do mnie, że wy-
grałam. Byłam niesamowicie zaskoczo-
na i wzruszona.

Taka nominacja to ogromny za-
szczyt i wyróżnienie, obdarowano 
Panią sporym zaufaniem, na które 
pracuje się latami, proszę powie-
dzieć, jak Pani to osiągnęła? 

Myślę, że przede wszystkim poprzez 
budowanie wzajemnego zaufania - ja 
po prostu ufam swoim pracownikom. 
Angażuję całą społeczność szkolną  
w proces podejmowania decyzji na 
rzecz szkoły, kładę nacisk na zespołową 
pracę oraz budowanie przyjaznej at-
mosfery poprzez integracyjne spotka-
nia i wyjazdy, powodując tym samym, 
że pracownicy czują się ważni i mają 
wpływ na podejmowane decyzje oraz 
zaufania, co wpływa na ich duże za-
angażowanie, przywiązanie do szkoły  
i identyfikowanie się z nią. 

Ewa Wawrzak została laureatką  
ogólnopolskiego konkursu

Nigdy nie lekceważę żadnego pomy-
słu czy prośby nauczyciela lub osoby  
z obsługi, nie odpowiadam „nie da się”, 
„nie mam środków finansowych”. Sta-
ram się wszelkimi sposobami rozwiązać 
zgłaszane problemy, pomóc, szczegól-
nie poprzez osobiste zaangażowanie  
w każdy przedstawiony pomysł, reali-
zację przedsięwzięcia (w myśl zasady 
„przykład idzie z góry”), wspierać - bo-
gacąc, ulepszając ich warsztat i warunki 
pracy oraz dostrzegać wysiłek i nagra-
dzać za pracę. Bardzo atrakcyjnym, bo 
absolutnie darmowym, sposobem na 
motywowanie i poprawienie mora-
le nauczycieli jest usunięcie tego, co  
z pewnością ma charakter demotywu-
jący: nieposzanowanie czasu, zbędnych 
zebrań, nadmiernej kontroli, zbędnej 
biurokracji, zwyczaju publicznego kry-
tykowania podwładnych itd.

Pokonała Pani 7 nominowanych  
dyrektorów wyłonionych spośród 
licznych kandydatur z całej Polski. 
Jakie to uczucie?

Satysfakcja oczywiście, ale też 
ogromne zadowolenie z faktu tak wy-
sokiej oceny mojej osoby i psarskiej 
oświaty przez niezależne gremium spe-
cjalistów. Wstępna ocena kandydatur 
i wyłonienie nominowanych odbywa 
się pod przewodnictwem dr Danuty El-
sner, a następnie jury spośród nomino-
wanych, któremu przewodniczy prof. 
Małgorzata Żytko, wybiera laureata  
i przyznaje tytuł Super Dyrektora Szko-
ły. Dlatego ta nagroda ma dla nas wy-
jątkowe znaczenie. 

Jak to się stało, że została Pani dy-
rektorem akurat szkoły w Psarach?

Przystępując do konkursu na dy-
rektora ówczesnego Gimnazjum  
w Psarach byłam nauczycielem w gim-
nazjum. Podjęłam decyzję o przystą-
pieniu do konkursu, wygrałam i tak 
zaczęła się „moja przygoda” z zarządza-
niem szkołą.

W trakcie Pani wieloletniej pracy 
wiele rzeczy się wydarzyło – szkoła 
przeszła wiele zmian, kiedyś z pod-
stawówki w gimnazjum i teraz zno-
wu w szkołę podstawową. Jak odna-
lazła się Pani w tej sytuacji?

W zmianie staram się dostrzec ja-

Super Dyrektor Szkoły w gminie Psary
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kieś pozytywy, aby mieć motywację do 
dalszej pracy. Każda zmiana generuje 
nowe aktywności, wyzwania – pozwala 
uniknąć rutyny. Aczkolwiek likwidacja 
gimnazjum była tą zmianą, która boli 
mnie i całą gimnazjalną społeczność do 
tej pory, dlatego że dawała możliwość 
prowadzenia działalności i realizowania 
projektów w szkole podstawowej nie-
możliwych, co stanowi wielką stratę dla 
młodzieży.

Proszę powiedzieć co zmieniło się 
w szkole, odkąd objęła Pani posadę 
dyrektora?

Zmiany, które zachodzą w budynku 
szkoły i w samej szkole są zespołowym 
działaniem szkoły i gminy. Nauczyciele 
piszą liczne unijne projekty, po reali-
zacji których szkoła wzbogaca się o 
nowe wyposażenie. Powielamy wzorce 
podpatrzone podczas wizyt studyjnych  
w europejskich szkołach i przenosimy 
do naszej placówki. Zarówno rozwią-
zania techniczne jak i innowacje w dy-
daktyce. Realizujemy także projekty 
napisane przez gminę Psary. W ten spo-
sób wyposażamy pracownie w pomoce 
dydaktyczne. Także dzięki pozyskanym 
przez gminę środkom powstał piękny 
kompleks boisk „Orlik” i wyremonto-
wana została sala gimnastyczna. Wraz  
z rodzicami organizowaliśmy bale 
karnawałowe, z których dochód prze-
znaczany był na doposażenie szkoły. 
A więc dzięki takiej zespołowej pracy 
placówka jest zadbana, dobrze wypo-
sażona i nowoczesna. 

W zeszłym roku została Pani dy-
rektorem zespołu szkolno-przed-
szkolnego, jak sprostać takiemu 
wyzwaniu, jakim jest kierowanie 
dwoma placówkami? Co zmieniło się 
w Pani pracy po połączeniu szkoły  
i przedszkola?

Najważniejszy jest dobór i zatrudnie-
nie doświadczonych współpracowni-
ków i delegowanie uprawnień. Myślę, 
że trafiłam w dziesiątkę. Niewątpliwie 
moje wieloletnie doświadczenie jako 
zarządzającej placówką też ułatwia 
mi zadanie. Nastąpiła kolejna zmiana,  
o której rozmawiałyśmy wcześniej, czyli 
nowe, kolejne wyzwanie – wdrożenie 
się do edukacji przedszkolnej. Poznanie 
specyfiki pracy z uroczymi, kochanymi 
małymi dziećmi.

W obecnej sytuacji epidemiolo-
gicznej praca nie jest łatwa. Z jakimi 

wyzwaniami musiała się Pani zmie-
rzyć?

Z takimi samymi jak tysiące szkół 
w Polsce: organizacją pracy szkoły  
w reżimie sanitarnym, a następnie na-
uczania na odległość. Niestety, także  
z tworzeniem kolejnych procedur, re-
gulaminów itp. Wyzwaniem dla mnie 
było także przyzwyczajenie się do głu-
chej ciszy w pustej szkole podczas zdal-
nego nauczania.

Czy możemy Panią poznać bar-
dziej prywatnie? Co Pani robi w wol-
nym czasie? Czy ma Pani jakieś hob-
by?

Funkcja dyrektora, zaangażowanie 
w liczne projekty realizowane w od lat 
w naszej szkole, duża rodzina, niema-
łe grono znajomych - to wszystko po-
woduje, że mam mało wolnego czasu. 

we z wystającymi czerwonymi skałami, 
ogromne dęby, jesiony, klony, topole  
i lipy, a także cedry  przeniesione z lądu 
stałego. Mnisi w bardzo trudnych wa-
runkach klimatu północy dbają o 100 
-letnie sady! Ze względu na położenie 
bardzo trudno jest tam dotrzeć. Dla-
tego spośród wszystkich miejsc, które 
odwiedziłam, równie cudownych, tę 
podróż uważam za wyjątkową.

Czy jest jakieś motto, którym kie-
ruje się Pani w życiu?

Tak – uważam, że dobro i zło zawsze 
wracają i dlatego należy tak postępo-
wać, aby nie narazić się na powracające 
zło. 

Proszę nam powiedzieć, czy ma 
Pani już plany na nowe projekty lub 
innowacje w swojej szkole?

Projekty i innowacje są w naszej 
szkole pisane i realizowane cały czas, 
zmieniają się tylko beneficjenci – obec-
nie dzieci młodsze. Nowym dwuletnim 
projektem Programu Erasmus+ jest 
projekt „Otwarty umysł, zręczne ręce”, 
nakierowany na uczniów klas młod-
szych. Jesteśmy koordynatorem tego 
projektu, a partnerami są uczniowie ze 
szkół w Grecji, Portugalii, Hiszpanii, Tur-
cji i we Włoszech. Pozyskaliśmy na ten 
cel 37 386 euro. Pandemia wstrzymała 
nam bardzo ciekawy projekt mający na 
celu poznanie wspólnego dziedzictwa 
kulturowego, który po jej zakończeniu 
będzie realizowany na Cyprze. Liczymy 
na szybki koniec pandemii, aby „od-
mrozić” projekty. Wdrażamy także róż-
ne ogólnopolskie programy nakiero-
wane na uczniów szkół podstawowych. 
Czy ma Pani jakieś rady dla począt-
kujących nauczycieli, którzy chcie-
liby w przyszłości osiągać podobne 
sukcesy?

Bardzo trudno jest doradzać nauczy-
cielowi w kwestii bycia dyrektorem. 
Myślę, że każdy nauczyciel, który chce 
zostać dyrektorem szkoły, musi swoją 
decyzję gruntownie przemyśleć, bo to 
bardzo specyficzna funkcja, wymaga-
jąca poświęcenia nauczania na rzecz 
zarządzania. Zarządzanie trzeba lubić, 
aby osiągnąć sukces i czerpać satysfak-
cję z piastowanej funkcji. Ponadto czas 
pracy  na tym stanowisku zupełnie ina-
czej się mierzy, a obowiązków i odpo-
wiedzialności wciąż przybywa.

Dziękujemy za rozmowę i życzy-
my kolejnych sukcesów.

Ewa Wawrzak uczestniczy w licznych 
projektach

Dom i spory ogród także wymagają 
dużego nakładu pracy. Mimo tylu obo-
wiązków lubię spotykać się z rodziną  
i znajomymi, gotować (eksperymen-
tując) różne potrawy, dekorować dom, 
pielęgnować ogród. Odprężam się, wy-
konując kompozycje kwiatowe, ikeba-
ny, stroiki lub czytając książki.

Wiemy, że lubi Pani podróże, którą 
wspomina Pani najlepiej?

Tak, bardzo lubię podróżować. Wy-
różniłabym podróż na Archipelag Wa-
łaam leżący na Jeziorze Ładoga - naj-
większym jeziorze Europy, położonym  
w Rosji. Wpłynięcie na wody jeziora, 
które ma długość ponad 200 km i szero-
kość 138 km, sprawia wrażenie podróży 
po morzu. Największa wyspa Wałaam, 
to magiczne miejsce kultu prawosław-
nego z ponad tysiącletnią tradycją. 
Kopuły kaplic, kościołów i pustelni na 
licznych wysepkach zatopione są w cu-
downej przyrodzie. Są tam lasy sosno-
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I N F O R M A C J E

PRZYZNANO TEGOROCZNE STYPENDIA WÓJTA GMINY PSARY  
DLA NAJZDOLNIEJSZYCH STUDENTÓW
26 S T U D E N T ÓW Z G M I N Y P S A RY O T R Z Y M A ŁO S T Y P E N D I A . Z E W ZG L Ę D U N A S Y T UAC J Ę Z W I Ą Z A N Ą 
Z KO R O N AW I R U S E M W N A S Z Y M K R A J U, N I E  O D BY ŁO S I Ę  CO R O C Z N E S P O T K A N I E ,  P O D C Z A S 
K T Ó R E G O WÓ J T T O M A S Z S A D ŁO Ń M I A Ł Z A S ZC Z Y T W R Ę C Z AĆ S T Y P E N D I A . W Y R ÓŻ N I E N I A 
P R Z Y Z N AWA N E S Ą W Y Ł ĄC Z N I E U C Z N I O M I  S T U D E N T O M M I E S Z K A JĄC Y M N A T E R E N I E G M I N Y 
P S A RY, K T Ó R Z Y W R O K U S Z KO L N Y M I  A K A D E M I C K I M 2019/2020 W Y K A Z A L I  S I Ę  S ZC Z E G Ó L N Y M I 
O S I ĄG N I Ę C I A M I W DZ I E DZ I N I E N AU K I  O R A Z K U LT U RY I  S Z T U K I . 

W gronie studentów, którym przy-
znano w tym roku Stypendium Wójta 
Gminy Psary znaleźli się:

• Adrian Misiak - średnia 4,72, wy-
głosił referaty m.in. na: Ogólnopol-
skiej Konferencji Naukowej „XI Festi-
wal Dyplomatyczny”, Ogólnopolskiej 
Konferencji Studencko-Doktoranckiej  
w Katowicach, uczelnianej e-konfe-
rencji oraz Ogólnopolskiej Konferen-
cji Studenckiej zorganizowanej przez 
Koło Naukowe Stosunków Między-
narodowych Uniwersytetu Śląskiego  
w Katowicach.

• Jakub Sukiennik - średnia 4,95, 
brał udział w projekcie „Polsko-sło-
weński dialog międzykulturowy” oraz 
w 4. Śląskim Festiwalu Nauki, działał 
w Kole Naukowym Slawistów „Świa-
towid” na Uniwersytecie Śląskim  
w Katowicach.

• Jakub Swoboda - średnia 4,64, 
zdobył wyróżnienie w konkursie stu-
denckim pt. „Projekt koncepcyjny bu-
dynku biurowego przy ul. Zygmunta 

Starego w Gliwicach”, a jego praca 
projektowa dotycząca opracowań stu-
dialnych koncepcji urbanistycznych 
dla przedsięwzięcia pod nazwą „Zago-
spodarowanie terenów przeznaczo-
nych pod zabudowę mieszkaniową na 
wybranych obszarach miasta Święto-
chłowice”, brał udział w wystawie prac 
konkursowych pt. „Nowe Lipiny na 
makietach”.

• Izabela Pawik - średnia 4,54, była 
współautorką publikacji, którą afi-
liowała dla AWF w Katowicach oraz 
wygłosiła referat w IV Ogólnopolskiej 
Studencko-Doktoranckiej Konferencji 
Naukowej Turystyki ECONFTOUR 2020.

• Maja Słowikowska – średnia 4,41, 
zdobyła pierwszą nagrodę European 
Product Design Award.

• Michalina Wójtowicz - zajęła II 
miejsce na konferencji BIMCO na Ukra-
inie oraz zdobyła certyfikat prezentacji 
pracy na IMSC 2020 w Krakowie.

Ze względu na średnią z egzami-
nów i zaliczeń stypendia otrzymali:

• Dominika Wojciechowska - średnia 
4,93.

• Krystian Wróbel - średnia 4,53.
• Martyna Waluga – średnia 5,00.
• Martyna Czarny  - średnia 4,63.
• Natalia Góra  - średnia 4,53.
• Iga Machnik - średnia 4,84.
• Paulina Kamińska - średnia 4,69.
• Karina Tobota - średnia 4,62.
• Maciej Bochenek - średnia 4,51.
• Weronika Sobczyk - średnia 4,86.
• Sonia Skorek - średnia 4,72.
• Beata Swoboda - średnia 4,83.
• Marcin Totoś - średnia 4,88.
• Kamila Kozak - średnia 4,93.
• Łukasz Grzomba - średnia 4,71.
• Wiktoria Łazarska - średnia 4,88.
• Sebastian Kuliberda - średnia 4,80.
• Marcel Madej - średnia 4,79.
• Aleksander Kotuła - średnia 4,75.
• Magdalena Szastak - średnia 4,58.
Gratulujemy zdobycia stypendiów 

i życzymy kolejnych sukcesów, tak  
w życiu osobistym, jak i podczas stu-
diowania. Red.

ODSZEDŁ TADEUSZ BACIA 
Z O G R O M N YM SM U T K I E M PR Z YJ Ę LI ŚMY W IAD O M OŚ Ć O ŚM I E R CI TAD E USZ A BACI , W I C E PR E Z E SA 
Z AR Z ĄD U G M I N N EG O OS P R P W P SAR AC H I  W I E LO LE T N I EG O PR E Z E SA OS P G O L Ą SZ A- B R Z Ę KOW I C E .

W wieku 63 lat zmarł dh Tadeusz 
Bacia. Do Ochotniczej Straży Pożar-
nej w Golaszy-Brzękowicach wstąpił  
w 1993 r. Od początku swojej działal-
ności w szeregach OSP dał się poznać 
jako aktywny i ofiarny strażak. Czynnie 
uczestniczył w pracach na rzecz rozwoju 
jednostki i środowiska. W trakcie swojej 
służby wielokrotnie brał udział w ak-
cjach gaszenia pożarów, usuwania skut-
ków klęsk żywiołowych i miejscowych 
zagrożeń.

Głównie dzięki staraniom druha 
odbudowano tabor samochodowy, 
zmodernizowano remizę, wyposażano  
w nowoczesny sprzęt pożarniczy i ra-
towniczy jednostkę OSP. Dzięki druho-
wi jednostkę OSP Goląsza-Brzekowice  

w 2001 r. wciągnięto do Krajowego Sys-
temu Ratownictwa Gaśniczego (KSRG).

Od 2001 r. Tadeusz Bacia pełnił funk-
cję Prezesa Jednostki Ochotniczej Stra-
ży Pożarnej, którą sprawował do chwili 
obecnej (od marca br. funkcję wicepre-
zesa). Długotrwale sprawował również 
funkcję Wiceprezesa Zarządu Oddziału 
Gminnego ZOSP w Psarach. W ciągu 
wieloletniej służby został uhonorowany 
odznaczeniami: strażak wzorowy (2000 
r.) oraz krzyż zasługi: brązowy  (1999 r.), 
srebrny (2004 r.) i złoty (2009 r.).

Tadeusz Bacia był wspaniałym i po-
godnym człowiekiem, który pełniąc 
funkcję prezesa OSP angażował się 
nie tylko w pracę jednostki, ale także  
w życie społeczne całego sołectwa. Red.

Tadeusz Bacia był wieloletnim prezesem 
jednostki OSP Goląsza-Brzękowice
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F O T O G R A F I C Z N Y  P R Z E G L Ą D  R O K U  2 0 2 0

Chodnik w Gródkowie 
W październiku zakończono przebudowę ciągu 
pieszo-jezdnego oraz budowę ciągu pieszego.

Nowe przedszkole w Psarach  
Od 1 września do nowego przedszkola w Psarach uczęszczają najmłodsi mieszkańcy naszej gminy.  

W placówce znajdują się 4 oddziały przedszkolne dla 100 dzieci w wieku od 3 do 6 lat. 

„Drugie życie” byłej szkoły w Goląszy Górnej
W budynku byłej szkoły trwały intensywne prace związane z przebudową 
i termomodernizacją. Dzięki pozyskanym przez Gminę dotacjom 
placówka będzie służyła mieszkańcom przez kolejne lata. 

Remont w Szkole Podstawowej w Strzyżowicach  
Prace remontowe, które przeprowadzono w sierpniu 
obejmowały cały parter budynku.

Nowe oświetlenie hybrydowe na ul. Zielonej w Malinowicach 
Jesienią na odcinku drogi w Malinowicach zamontowano  
5 lamp hybrydowych, wykorzystujących odnawialne źródła 
energii. 

GŁOS GMINY PSARY

20 STYCZEŃ 2021



F O T O G R A F I C Z N Y  P R Z E G L Ą D  R O K U  2 0 2 0

Nowy wóz dla OSP Dąbie  
W lipcu Ochotnicza Straż Pożarna  
w Dąbiu otrzymała nowy średni samochód 
ratowniczo-gaśniczy. 

Powstaje Zagłębiowski Park Linearny  
Głównym celem projektu jest ochrona różnorodności biologicznej w gminie Psary poprzez utworzenie plenerowego  
Centrum Edukacji Ekologicznej w Górze Siewierskiej.

Montaż klimatyzacji  
w Szkole Podstawowej w Psarach
W ramach funduszu sołeckiego w sześciu klasach 
szkoły w Psarach zamontowano klimatyzację.

Nowy system nawadniający murawę na stadionie w Brzękowicach Dolnych  
Na murawie boiska zainstalowano automatyczny system nawadniania, w skład 
którego wchodzą 24 zraszacze w podziale na 12 sekcji. Dzięki realizacji tej inwestycji 
będzie można zaoszczędzić nawet 50% zużycia wody w porównaniu do tradycyjnego 
podlewania.

Przebudowa DW 913  
Ogromną inwestycją realizowaną przez cały zeszły rok była przebudowa 
DW 913 w Strzyżowicach, Psarach i Gródkowie. 

GŁOS GMINY PSARY
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K U L T U R A

PODARUNKI DLA DZIECI Z DOMU DZIECKA W SARNOWIE
O K R E S Ś W IĄT E C Z N O - N OWO R O C Z N Y TO C Z A S O B DAR OW Y WAN IA . CO R O K U SA M O R Z ĄD G M I N Y 
P SARY PR Z E K A ZUJ E PR E Z E N T Y Ś W IĄT E C Z N E D L A W YC H OWAN KÓW, K TÓ R Z Y PR Z E BY WA JĄ  
W D O M U DZ I E C K A W SAR N OW I E . BAR DZO NA S CI E SZ Y, Ż E I N N E O R G AN I Z AC J E R ÓW N I E Ż 
PA M I Ę TA JĄ I  P O D E J M UJĄ I N I C JAT Y W Y, K TÓ RYC H C E LE M J E S T S PR AW IAN I E DZ I E CI O M R AD OŚ CI .

Tuż przed świętami wójt Tomasz 
Sadłoń przekazał podopiecznym 
Domu Dziecka w Sarnowie paczki 
prezentowe z grami planszowymi 
oraz puzzlami, które mamy nadzieję, 
że umilą dzieciom zimowe wieczory. 
Paczki zostały złożone na ręce Dyrek-
tora Zenona Piwko. 

Nie tylko psarski samorząd pamię-
ta o wychowankach domu dziecka. 
„Myśliwska paczka” to akcja chary-
tatywna organizowana przez myśli-
wych zrzeszonych w Polskim Związku 
Łowieckim na rzecz lokalnych spo-
łeczności i socjalnych placówek opie-
kuńczo-wychowawczych. 23 grudnia 
Łowczy Rejonowy Aleksander Jewak 
wraz z Członkiem Zarządu Kół Ło-

wieckich Rejonu Zagłębiowskiego 
dr Przemysławem Rosakiem wręczyli 
Dyrektorowi Zenonowi Piwko czek na 
6 500 zł. Kwotę udało się zebrać dzięki 
współpracy 13 Kół Łowieckich z Re-
jonu Zagłębiowskiego (KŁ Dąbrowa 
Dąbrowa Górnicza, KŁ Diana Dąbro-
wa Górnicza, KŁ Dzik Sosnowiec, KŁ 
Wiara Myśliwska Sosnowiec, KŁ Gwar-
dia Będzin, KŁ Jeleń Będzin, KŁ Ga-
wra Mysłowice, KŁ Sokół Mierzęcice,  
KŁ Cietrzew Sławków, KŁ Diana  
Opole, KŁ Kozioł Jaworzno, KŁ Jawor 
Jaworzno). Pieniądze zostaną prze-
znaczone na zakup sprzętu elektro-
nicznego dla dzieci, który poprawi ja-
kość nauki zdalnej w placówce. Red.Koła Łowieckie z Rejonu Zagłębiowskiego 

przekazały czek

FERIE Z GMINNYM OŚRODKIEM KULTURY
T E G O R O C Z N E  F E R I E  J U Ż  Z A  N A M I .  N I E S T E T Y,  Z E  W Z G L Ę D U  N A  S Z E R Z Ą C Ą  S I Ę  P A N D E M I Ę ,  
W  T Y M  R O K U  P R Z Y B R A ŁY  O N E  Z U P E Ł N I E  I N N Ą  F O R M Ę  N I Ż  D O T Y C H C Z A S .  C H C Ą C  Z A P E W N I Ć 
N A J M Ł O D S Z Y M  M I E S Z K A Ń C O M  N A S Z E J  G M I N Y  C H O Ć  T R O C H Ę  W Y T C H N I E N I A  O D  T E J 
S Y T U A C J I ,  P R Z E N I E Ś L I Ś M Y  C A Ł Ą  N A S Z Ą  O F E R T Ę  D O  S I E C I . 

Za pomocą facebookowego fanpa-
ge’a codziennie publikowaliśmy nowe 
ciekawostki, pomysły na zabawy oraz 
autorskie inicjatywy naszych instruk-
torów. Dzięki temu powstał cykl bajek, 
w formie teatrzyku kukiełkowego za-
prezentowaliśmy „Przyjaciół” Adama 
Mickiewicza, a do świata słuchowiska 
przeniosły nas „Bajki” Henryka Sienkie-
wicza i „Legenda o Smoku Wawelskim”.

Miłośnicy zajęć manualnych  
i wszelkich robótek ręcznych mo-
gli zaczerpnąć inspiracje z naszego 
kulinarnego kącika, w którym po-
jawiły się propozycje na zdrowe, 
domowe słodkości, a także łatwe  
w przygotowaniu masy plastyczne  
i sztuczny śnieg. Przygotowaliśmy rów-
nież filmik instruktażowy podejmujący 
tematykę starodawnego zdobienia  
i dekoracji japońską metodą kanza-
shi. W ofercie nie zabrakło pomysłów 
na trochę aktywności poza ekranem 
komputera i wspólne zabawy w domu 
dla całej rodziny. 

W ramach ćwiczenia koncentracji 
zorganizowaliśmy małe quizy i łami-
główki, w których należało odgad-
nąć między innymi tytuły bajek czy 
rozsypankę wyrazową. Największe 
zainteresowanie wzbudził nasz quiz 
fotograficzny „Gmina Psary w kadrze”. 
Zadaniem uczestników było odgad-
nięcie jaka część gminy czy sołectwo 
kryje się za poszczególnym kadrem. 

I tak, niczym za dotknięciem cza-
Starodawne zdobienie i dekoracja  

metodą kanzashi

rodziejskiej różdżki minęły nam dwa 
tygodnie laby. Miejmy nadzieję, że po-
wrót klas I-III będzie zwiastował długo 
wyczekiwane zmiany dla wszystkich, 
nasza rzeczywistość powoli zacznie 
wracać na właściwe tory, a my powró-
cimy do wspólnych spotkań i kontaktu  
z mieszkańcami. GOK 

Jedną z proponowanych zabaw  
było malowanie sznurkiem
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K U L T U R A

PROJEKTY GOK-U NA 2021 ROK
PA N D E M I A  W  Z N A C Z N Y M  S T O P N I U  O G R A N I C Z A  C O D Z I E N N Ą  D Z I A Ł A L N O Ś Ć  K U LT U R A L N Ą  
I  A R T Y S T YC Z N Ą  G M I N N E G O  O Ś R O D K A  K U LT U R Y.  M I M O  T E G O ,  K O R Z Y S TA J Ą C  Z  M O Ż L I W O Ś C I 
N O W E G O  P R O G R A M O W A N I A  F I N A N S O W E G O ,  G O K  Z Ł O Ż Y Ł  W N I O S K I  N A  T R Z Y  P R O J E K T Y 
S P O Ł E C Z N O - K U LT U R A L N E .

W grudniu, w ramach programu 
„Edukacja kulturalna” Ministerstwa Kul-
tury i Dziedzictwa Narodowego, złoży-
liśmy wniosek na realizację 3-letniego 
projektu pod nazwą „Sztuka w aplika-
cji - uczymy się z nauczycielami, jak 
uczyć za pomocą aplikacji mobilnych!”. 
Z założenia jest to działanie Gminnego 
Ośrodka Kultury Gminy Psary, które jest 
bezpośrednio skierowane do nauczy-
cieli uczących przedmiotów artystycz-
nych i humanistycznych w gminnych 
palcówkach oświatowych. Uczestnicy 
projektu za pomocą aplikacji mobil-
nych nauczą się na szkoleniach, jak 
twórczo pracować na lekcjach w szkole  
i poza nią. Projekt, dzięki działaniom 
jego uczestników, przyczyni się do roz-
woju twórczości i zwiększenia znacze-
nia dziedzictwa kulturowego w życiu 
uczniów oraz rozwoju kompetencji 
cyfrowych. Oparty będzie o współpra-
cę instytucji kultury, szkół i przedszkoli, 
polegającą na wymianie doświadczeń 
i wspólnej organizacji zajęć w e-pra-
cowniach edukacyjnych, prowadzo-
nych przez GOK i kierowanych do spo-
łeczności lokalnych. Nowe technologie 
staną się nośnikiem treści kulturalnych 
i artystycznych, tworzonych w czasie 
aktywnej, twórczej pracy. Powstanie 
też strona projektu z materiałami edu-
kacyjnymi na wolnych licencjach.

Pod lipami - goście siądźcie pod na-
szymi liśćmi i odpocznijcie sobie - „Faj-
ne miejsca w Gminie Psary - alternatyw-
ny przewodnik mieszkańców”. To nasz 
drugi pomysł, na którego realizacje sta-
ramy się o grant w ramach programu 
„Inicjatywy lokalne” Narodowego Cen-
trum Kultury. Projekt „Pod lipami” ma na 
celu zaangażowanie rodzin z dziećmi  
w organizację wydarzeń kulturalnych  
w gminie Psary. Projekt składał będzie 

się z dwóch części: pierwsza to działania 
zachęcające mieszkańców do udziału  
w konkursie na najlepszy pomysł 
ścieżki krajoznawczej w Psarach,  
z uwzględnieniem stworzenia gmin-
nej gry terenowej. Druga część to 
bezpośrednie działanie uczestników 
w sferze organizacji „autorskiego” 
wydarzenia dla lokalnej społeczno-
ści, przy wsparciu Gminnego Ośrod-
ka Kultury. Tematem wokół którego 
będą organizowane te aktywności, 
będzie lokalne dziedzictwo w wymia-
rze: pamięci zbiorowej, architektury  
i świata przyrody. Efektami końcowymi 
będą alternatywne mapy i ścieżki zwie-
dzania miejscowości, przygotowane 
przez mieszkańców, dla mieszkańców, 
udostępnione w Internecie na pod-
stronie projektu. 

Kolejny pomysł to ukłon w stronę 
jednego z naszych sztandarowych 
wydarzeń, jakim jest coroczny Świę-
tojański Festiwal Pieśni i Przyśpiewek 
Zalotnych, odbywający się w czerwcu 
w Preczowie. Projekt „Festiwal Pieśni 
Zalotnych z widokiem na zbiory Ad-

olfa Dygacza” będzie wydarzeniem 
realizowanym przez Gminny Ośro-
dek Kultury, prezentującym w for-
mule jednodniowych, festiwalowych 
przesłuchań amatorską twórczość 
zespołów śpiewaczych i kapel z regio-
nu Zagłębia Dąbrowskiego. Nowym 
ujęciem dotychczasowego festiwalu 
odbywającego się od 2003 roku bę-
dzie oparcie wykonań o zbiory Adolfa 
Dygacza dotyczące Zagłębia Dąbrow-
skiego, dzięki współpracy z Muzeum 
„Górnośląski Park Etnograficzny  
w Chorzowie”. Wydarzenie zwróci się 
zatem w stronę ukonstytuowanej tra-
dycji, ale w praktycznym, lokalnym  
i żywym wykonaniu artystów biorą-
cych udział w festiwalu. Dodatkowo, 
odbędą się otwarte warsztaty poświę-
cone archiwistyce społecznej oraz po-
wstanie e-śpiewnik z fotografiami i tek-
stami pieśni zespołów występujących 
w danej edycji. Festiwal ma na celu 
zaznaczenie na etnograficzno-mu-
zycznej mapie Polski, regionu Zagłębia 
Dąbrowskiego ze swoją żywą tradycją. 
Wniosek został złożony w ramach pro-
gramu „Etnopolska” Narodowego Cen-
trum Kultury. 

Liczymy, że nasze pomysły spo-
tkają się z pozytywną oceną komisji 
konkursowych, a Gminny Ośrodek 
Kultury Gminy Psary będzie mógł  
z powodzeniem realizować nowe za-
mierzenia. GOK
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MŁODZIEŻ SZKOŁY W GRÓDKOWIE AUTOREM PUBLIKACJI 
„BESTIARIUSZ SŁOWIAŃSKI”
P R O J E K T  P O L S K O - U K R A I Ń S K I E J  R A D Y  W Y M I A N Y  M Ł O D Z I E Ż Y  „ G D Y  W I Ę C E J  Ł Ą C Z Y,  
N I Ż  D Z I E L I ”  B Y Ł  I N N Y  N I Ż  W S Z Y S T K I E  R E A L I Z O W A N E  D O TĄ D  W  P S A R S K I C H  S Z K O Ł A C H .  
W  Z W I Ą Z K U  Z  Z A G R O Ż E N I E M  E P I D E M I O L O G I C Z N Y M  J E G O  R E A L I Z A C J A  Z O S TA Ł A 
C A Ł K O W I C I E  P R Z E N I E S I O N A  W  P R Z E S T R Z E Ń  W I R T U A L N Ą .

Adresatami projektu byli ucznio-
wie ze Szkoły Podstawowej im. Emilii 
Gierczak w Gródkowie oraz Liceum 
im. Tarasa Shevchenko z Ukrainy,  
a partnerami wspierającymi Stowa-
rzyszenie „Baba Yelka” z Ukrainy oraz 
Stowarzyszenie Edukatorów Kultural-
nych „O Wilku Mowa” z Polski.

W czasie trwania projektu podjęto 
wiele działań, które pozwoliły zgłę-
bić wiedzę zarówno na temat kultury 
własnej, jak i partnerów. Szczegól-
ną uwagę poświęcono słowiańskiej 
mitologii. Uczestnicy projektu przy-

stąpili do tworzenia publikacji - be-
stiariusza słowiańskiego, tradycyjną 
techniką graficzną, tworząc linoryty 
oraz za pomocą tabletów graficz-
nych i profesjonalnego oprogramo-
wania - grafiki komputerowej. Były 
one opracowywane na podstawie 
wcześniej wykonanych zdjęć uczest-
ników projektu w przebraniu istot  
z mitologii słowiańskiej. Wykorzysta-
no proste zabiegi takie jak: dodanie 
atrybutów, draperii czy odpowiednie 
przyjęcie pozy lub mimiki naśladowa-
nej postaci. Następnym krokiem było 

G Ł O S  S Z K O L N Y

A CHRISTMAS WISH – UDZIAŁ PRZEDSZKOLAKÓW W PROJEKCIE

W  O K R E S I E  P R Z E D Ś W I ĄT E C Z N Y M  D Z I E C I  Z  G R U P Y  „ S K R Z AT Y ”  Z  P R Z E D S Z K O L A  P U B L I C Z N E G O 
W  P S A R A C H  W R A Z  Z  W YC H O WAW C Ą  B A R B A R Ą  G R A B O W S K Ą  W Z I Ę ŁY  U D Z I A Ł  
W  M I Ę D Z Y N A R O D O W Y M  P R O J E K C I E  „ A  C H R I S T M A S  W I S H ”  W  R A M A C H  P R O G R A M U  E T W I N N I N G . 

Projekt eTwinning to edukacyj-
ny program Unii Europejskiej, który 
promuje wykorzystywanie technolo-
gii informacyjno-komunikacyjnych  
w szkołach europejskich. W przypadku 
przedszkoli nauczyciele wykorzystują 
Internet oraz tablice interaktywne do 
współpracy z bliźniaczymi placówkami 
w Europie, aby móc rozszerzać sposo-
by realizacji podstawy programowej  
o nowe, atrakcyjne dla dzieci formy. 
Dzięki projektowi „A Christmas wish” 
dzieci mogły komunikować się w ję-
zyku angielskim z uczniami w tym 
samym wieku z Włoch, Hiszpanii i Ru-

munii. Zanim jednak przedszkolaki 
przystąpiły do realizacji zadań każdy 
nauczyciel biorący udział w projekcie 
przygotował film w trakcie którego za-
prezentował swoją placówkę, a następ-
nie film zamieścił na platformie Twin-
Space. Dzieci z psarskiego przedszkola 
z wielkim zainteresowaniem oglądały 
na tablicy multimedialnej jak wygląda-
ją przedszkola we Włoszech, Hiszpanii 
oraz Rumunii. 

Zadania, jakie maluchy wykonywały 
w czasie trwania projektu to wykona-
nie kartek świątecznych z życzenia-
mi w języku angielskim oraz rysunku 

przedstawiającego siebie i swoje ulu-
bione zajęcia. Ze względu na trwającą 
pandemię partnerzy postanowili nie 
wysyłać kartek tradycyjna pocztą, ale 
zeskanować pracę swoich uczniów  
i wysłać je na platformę TwinSpace. Ko-
lejnym zadaniem było nagranie filmu 
na którym dzieci śpiewają kolędę Jin-
gle Bells w języku angielskim oraz dru-
ga kolędę w swoim ojczystym języku. 

Dzieciom bardzo podobał się udział 
w projekcie i współpraca z innymi 
przedszkolami, z pewnością te do-
świadczenia na długo zostaną w ich 
pamięci. ZSP Psary

opracowanie treści publikacji takich 
jak opisów postaci w językach ojczy-
stych, a także przygotowanie tłuma-
czenia na język angielski. Wybrano 
również szkice i najlepsze grafiki do 
wydruku plakatów oraz publikacji. 
Wprowadzeniem oraz pogłębieniem 
wiedzy z zakresu kultury słowiańskiej 
były webinary przeprowadzone przez 
specjalistów oraz pasjonatów z tej 
dziedziny.

Dzięki współpracy z Muzeum  
w Gliwicach uczniowie wzięli udział  
w szkoleniu online będącym instruk-
tażem dotyczącym stworzenia wła-
snej wystawy w przestrzeni wirtu-
alnej w aplikacji muzeum. Wystawa 
prac pojawiła się również na szkol-
nym korytarzu. Pamiątką po realizacji 
projektu oprócz prac plastycznych 
jest również publikacja książkowa  
pt. „Bestiariusz słowiański”, którą moż-
na obejrzeć w gminnych bibliotekach. 

Warto wspomnieć, że za realizację 
tego projektu szkoła w Gródkowie 
otrzymała prestiżowe wyróżnienie 
- Etwinningową oznakę jakości tzw. 
eTwinning Quality Label! SP Gródków
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G Ł O S  S Z K O L N Y

INNOWACJE JĘZYKOWE!
N A D S Z E D Ł  C Z A S  P O D S U M O W A Ń ,  A  W  Z E S P O L E  S Z K O L N O - P R Z E D S Z K O L N Y M  N R  1  
W  S T R Z Y Ż O W I C A C H  D Z I A Ł O  S I Ę  N A P R A W D Ę  W I E L E .  N I E  O D  D Z I S I A J  W I E M Y,  Ż E  K S I Ą Ż K I 
M A J Ą  W I E L K Ą  M O C ,  A  U C Z N I O W I E  D O W I A D U J Ą  S I Ę  O  T Y M  N A  J Ę Z Y K U  A N G I E L S K I M  J U Ż  
O D  N A J M Ł O D S Z Y C H  L AT. 

Za nami wiele ciekawych lektur z zaczarowanego świa-
ta Disneya i nie tylko. Przygody słonika Dumbo, rybki 
Nemo, jelonka Bambi, Piotrusia Pana, Śpiącej Królewny 
czy Kubusia Puchatka są już wszystkim doskonale znane, 
także w anglojęzycznym brzmieniu. To efekty innowa-
cji językowej ,,Reading is magic”, realizowanej zarówno  
w grupach przedszkolnych, jak i w klasach I-III w Strzy-
żowicach. W czasie nauki zdalnej bajki towarzyszyły 
także naszym uczniom w trakcie zajęć świetlicowych, 
podczas których poznali historię Mikołaja czy Rudolfa  
z czerwonym nosem. Pamiętajmy, że bajki uwrażliwiają, 
a umiejętności słuchania ich w języku angielskim to nie 
tylko rozwój językowy, ale także wzbogacenie wyobraźni 
dziecka oraz podniesienie motywacji do nauki już od naj-
wcześniejszych etapów edukacyjnych. 

Kolejną innowacją były zajęcia kulturowo-językowe 
takie jak: Europejski Dzień Języków Obcych, Dzień Dyni, 
Dzień Pluszowego Misia, Dzień Niepodległości oraz In-
teraktywna Choinka, które są przykładami uwrażliwiania 
uczniów na inne języki, kultury oraz poszerzania horyzon-
tów. To wzmacnia w nich poczucie własnej wartości oraz 

SUKCESY UCZNIÓW ZE SZKOŁY W DĄBIU

M Ł O D E  TA L E N T Y  L I T E R A C K I E  I  P L A S T YC Z N E

Maja Pasterak, uczennica klasy V 
zajęła II miejsce w ogólnopolskim kon-
kursie literackim „Twórczość wciąż żywa 
2020”, organizowanym przez „Będzie 
Lepiej” Fundację księdza Mieczysława 
Malińskiego. Konkurs oparty był na 
znajomości utworów księdza Mieczy-

sława Malińskiego. Maja doskonale 
poradziła sobie z zadaniem konkurso-
wym. Taki talent literacki należy rozwi-
jać i wspierać. Gratulujemy i życzymy 
dalszych sukcesów!

Bartosz Trzcionka, uczeń klasy 
III zajął I miejsce w kategorii klas I-III  

w Diecezjalnym Konkursie Plastycznym 
pt. Stajenka Bożego Narodzenia. Kon-
kurs, którego adresatami byli uczniowie 
szkół podstawowych cieszył się ogrom-
nym zainteresowaniem. Gratulujemy 
Bartoszowi, który przygotował na nie-
go piękną pracę plastyczną! SP Dąbie

DECATHLON PORUSZA PIERWSZOKLASISTÓW

N I E  O D  D Z I Ś  W I A D O M O ,  Ż E  S P O R T  T O  Z D R O W I E  I  D Z I E C I  O  T Y M  PA M I Ę TA J Ą .  W  R A M A C H 
Z W R Ó C E N I A  S Z C Z E G Ó L N E J  U WA G I  N A  D B A Ł O Ś Ć  O  A K T Y W N O Ś Ć  R U C H O WĄ ,  U C Z N I O W I E  K L A S Y 
I B  Z  D Ą B I A  D O Ł Ą C Z Y L I  D O  A K C J I  „ D E C AT H L O N  P O R U S Z A  C A Ł Ą  P O L S K Ę ”.

Pierwszaki w ramach akcji biorą 
udział w zajęciach online z Kids&Sport 
prowadzonych przez profesjonalnych 
trenerów. 

Zajęcia kształtują ogólną spraw-
ność z uwzględnieniem wszech-
stronnego rozwoju. Ruch poprzez 
zabawę jest najlepszym sposobem 
na poprawę samopoczucia i zdrowia 
dzieci. Nauczyciele o tym pamię-
tają i chcą, by dzieci od najmłod-
szych lat kochały aktywność fizyczną  
i rozwijały się zdrowo. SP Dąbie

wiary w swoje możliwości. Właśnie taką postawę repre-
zentują uczniowie naszej szkoły. ZSP Strzyżowice
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G Ł O S  S Z K O L N Y

SUKCES JULII SOBCZYK W POWIATOWYM KONKURSIE DZIENNIKARSKIM
J U L I A  S O B C Z Y K  –  U C Z E N N I C A  K L A S Y  V I I B   S Z K O ŁY  P O D S TAW O W E J  W  S T R Z Y Ż O W I C A C H 
Z A J Ę Ł A  I I I  M I E J S C E  W   P O W I AT O W Y M  K O N K U R S I E  D Z I E N N I K A R S K I M  „W S P Ó Ł C Z E S N Y 
PAT R I O T Y Z M .  PA M I Ę Ć  I  C O D Z I E N N O Ś Ć ”  O R G A N I Z O WA N Y M  P R Z E Z  G M I N N Y  O Ś R O D E K  K U LT U R Y 
W  M I E R Z Ę C I C A C H  P O D  PAT R O N AT E M  W Ó J TA  G M I N Y  M I E R Z Ę C I C E . 

Konkurs adresowany był do uczniów 
szkół podstawowych i ponadpodsta-
wowych z powiatu będzińskiego. Zada-
niem uczestników było m. in. napisanie 
pracy literackiej ze zwróceniem uwagi 
przede wszystkim na pojęcie współ-
czesnego patriotyzmu, na codzienność 
życia także w dobie pandemii i związa-
ne z tym wyzwania, np. postawy służb 
medycznych, mundurowych czy na-
uczycieli. Współczesny patriotyzm to 
również pamięć o przeszłości i propa-
gowanie wiedzy o historii, z czym także 
musieli się zmierzyć adresaci konkursu. 

Julia przygotowała pracę ukazują-
cą głęboki patriotyzm na przykładach 
znanych bohaterów historycznych-
takich jak Józef Piłsudski czy Roman 
Dmowski. Odwołała się również do po-
stawy wielkiego Rodaka – Jana Pawła 
II. Istotnym elementem w pracy uczen-
nicy było oczywiście pokazanie przy-
kładów współczesnego patriotyzmu, 
np. poprzez działalność wolontariuszy. 
Julia zajęła III miejsce w kategorii szkół 
podstawowych klas VII-VIII. Gratuluje-
my podjętego wysiłku i osiągniętego 
sukcesu! ZSP Strzyżowice

NOWY PLAC ZABAW W STRZYŻOWICKIM PRZEDSZKOLU
P R Z E D S Z K O L E  W  S T R Z Y Ż O W I C A C H  Z O S TA Ł O  D O P O S A Ż O N E  W  D WA  P I Ę K N E  W E W N Ę T R Z N E 
P L A C E  Z A B AW  O R A Z  Z E S TAW  S TA R T O W Y  D O  P R O G R A M O WA N I A  O  N A Z W I E  B E E B O T.

Urządzenia zabawowe zakupione 
w ramach funduszu sołeckiego stały 

się wielką atrakcją i dostarczają przed-
szkolakom wiele radości i zabawy. 
Robot BeeBot, swoim kształtem przy-
pomina chodzącą pszczółkę, która 
wydaje dźwięki i porusza się zgodnie 
z zaprogramowaną trasą. 

Dzięki tej niezwykłej zabawce 
dzieci doskonalą logiczne myśle-
nie oraz uczą się kierunków. We-
wnętrzne place zabaw umilają pobyt  
w przedszkolu dzieciom. Zawierają 
atrakcyjne elementy i aplikacje sen-
soryczne, które stymulują zmysły  
i rozwijają koordynację wzrokowo-ru-
chową. Otrzymane wsparcie rzeczo-
we w dużym stopniu uatrakcyjniło 
pobyt naszym przedszkolakom w pla-
cówce. ZSP Strzyżowice

SUKCESY UTALENTOWANEJ TANCERKI EMILKI ŁUKASZEWICZ

E M I L I A  Ł U K A S Z E W I C Z  I  K A C P E R  S I U D Y K A  T O  PA R A  M Ł O D YC H ,  Z D O L N YC H  TA N C E R Z Y, 
K T Ó R Z Y  P O M I M O  T R U D N E G O  R O K U  2 0 2 0  O S I Ą G N Ę L I  W I E L E  S U K C E S Ó W.  N A  C O  D Z I E Ń 
T R E N U J Ą  I  R E P R E Z E N T U J Ą  U C Z N I O W S K I  K L U B  TA Ń C A  S P O R T O W E G O  A K C E N T  Z  B Ę D Z I N A . 

Pomimo młodego wieku, tance-
rze wiele czasu poświęcają na trenin-
gi, turnieje i realizację swojej pasji.  
5 grudnia zdobyli Mistrzostwo Śląska 
w kategorii 10-11 lat oraz w klasyfika-
cji trzech okręgów Śląskim, Opolskim  
i Dolnośląskim, zajęli I miejsce. 

22 listopada na Ogólnopolskim Tur-
nieju Tańca Towarzyskiego w Czeladzi 
zwyciężyli i otrzymali klasę taneczną „D” 
- najwyższą klasę jaką można otrzymać 
w kategorii 10-11 lat. Warto zaznaczyć, 
że było to ich szóste zwycięstwo z rzędu.

W 2020 roku również po raz pierw-

szy spróbowali swoich sił podczas Mi-
strzostw Polski i zajęli bardzo wysokie 
VIII miejsce. Byli także najwyżej sklasyfi-
kowaną parą z Okręgu Śląskiego. 

Młodzi tancerze zajęli I miejsce  
w regionalnym konkursie „Pokaż talent” 
w Dzienniku Zachodnim. ZSP Sarnów
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G Ł O S  S Z K O L N Y

SZKOŁA W GRÓDKOWIE DOŁĄCZYŁA DO GLOBALNEJ SIECI INNOWACYJNYCH SZKÓŁ
O D  P O N A D  R O K U  W  S Z K O L E  P O D S TA W O W E J  W  G R Ó D K O W I E  W D R A Ż A N O  R O Z W I Ą Z A N I A 
D O S T Ę P N E  W  R A M A C H  C H M U R Y  M I C R O S O F T.  S Y T U A C J A  W P R O W A D Z E N I A  C Z A S O W E G O 
O G R A N I C Z E N I A  F U N K C J O N O W A N I A  S Z K Ó Ł  S P O W O D O W A Ł A  P R Z Y S P I E S Z E N I E  P R O C E S U 
K O R Z Y S TA N I A  Z  R O Z W I Ą Z A Ń  C H M U R O W Y C H .  P O C Z ĄT K I  N A  P E W N O  N I E  B Y ŁY  Ł AT W E ,  
A L E  T E R A Z  D Z I Ę K I  N I M  N A U K A  S TA Ł A  S I Ę  Z A R Ó W N O  AT R A K C YJ N A ,  J A K  I  E F E K T Y W N A . 

Szkoła dołączyła do globalnej sie-
ci innowacyjnych szkół. Oznacza to, 
że w codziennej pracy bazuje się  
w niej na technologii Microsoft, jed-
nocześnie integrując nowe modele 
uczenia się i nauczania oraz sposoby 
komunikacji i współpracy pomię-
dzy nauczycielami, pracownikami, 
uczniami i rodzicami.

Szkoła wykorzystuje również tech-
nologię Microsoft do wsparcia zarzą-
dzania szkołą. Kadra pedagogiczna 
doskonali swój warsztat pracy z wy-
korzystaniem nowych technologii,  
a także uczy się, jak z tej technologii 
korzystać w procesie zdobywania 
wiedzy i kompetencji przez uczniów. 

Uczniowie, nauczyciele i pra-
cownicy korzystają z usługi Of-
fice 365, w szczególności apli-
kacji Microsoft Teams, OneNote, 
Forms – usługa ta wykorzystywa-
na jest przez 100% pracowników  

i uczniów. Każdy nauczyciel i uczeń 
ma możliwość korzystania z wir-
tualnego dysku OneDrive, w któ-
rym może gromadzić materiały do 
swoich zajęć, swoje prace, co nie 

PROGRAM NATURALNEJ STYMULACJI NEUROSENSORYCZNEJ W STRZYŻOWICACH
M E T O D A  T O M AT I S A  T O  P R O G R A M  N AT U R A L N E J  S T Y M U L A C J I  N E U R O S E N S O R Y C Z N E J ,  K T Ó R Y 
Z N A C Z Ą C O  P O P R A W I A  Z D O L N O Ś C I  M O T O R Y C Z N E ,  E M O C J O N A L N E  I  P O Z N A W C Z E .  M E T O D A 
O P I E R A  S I Ę  N A  U N I K A L N E J  T E C H N O L O G I I  I  D Z I A Ł A  D Z I Ę K I  J E D Y N E M U  W  S W O I M  R O D Z A J U 
P R Z E N O Ś N E M U  U R Z Ą D Z E N I U  O  N A Z W I E  TA L K S U P.  TA K I  W Ł A Ś N I E  U N I K A L N Y  S P R Z Ę T 
Z O S TA Ł  Z A K U P I O N Y  D L A  S Z K O ŁY  P O D S TA W O W E J  W  S T R Z Y Ż O W I C A C H .

Wychodząc naprzeciw trudnościom 
oraz różnorodnym problemom z jakimi 
borykają się uczniowie naszej placówki 
postanowiliśmy urozmaicić i uskutecz-
nić działania szkoły w ramach pomocy 
psychologiczno-pedagogicznej.

Metodę kształcenia uwagi słuchowej, 
zwaną także treningiem słuchowym, 
wynalazł 40 lat temu francuski otolaryn-
golog, neurolog i foniatra prof. Alfred 
Tomatis.

Metoda ta znana jest również jako 

jest bez znaczenia przy specyfi-
ce naszej szkoły. Przeniesienie się  
do jednego, bezpiecznego „wirtual-
nego miejsca” znacznie usprawniło 
proces edukacyjny. SP Gródków

„trening uwagi słuchowej”, „stymula-
cja słuchowa” lub „trening audio-psy-
cho-lingwistyczny”, a podstawowym 
jej celem jest wspomożenie funkcji 
słuchowej, przez co następuje popra-
wa koncentracji, jakości uczenia się, 
wspomożenie zdolności językowych, 
komunikacyjnych, zwiększenie kreatyw-
ności oraz poprawa jakości zachowań  
społecznych.

Metoda Tomatisa okazała się bardzo 
skuteczna w terapii dzieci z problema-
mi szkolnymi typu: zaburzenia uwagi, 
mowy, koncentracji czy dysleksja. 

Zastosowanie tej metody przy-
niosło również zadowalające efekty  
w przypadku dzieci autystycznych  
i z problemami koordynacji sensomoto-
rycznej. ZSP Strzyżowice
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ŁUCZNICTWO – PASJA MIESZKAŃCA STRZYŻOWIC
S TA N I S Ł A W  S Y P I O N  Z  Ł U C Z N I C T W E M  Z W I Ą Z A N Y  J E S T  O D  2 019  R O K U .  N A  C O  D Z I E Ń  T R E N U J E 
W  U K S  G R O T  R U D A  Ś L Ą S K A ,  J A K O  Z A W O D N I K  Z  L I C E N C J Ą  N R  4 5 3 4 .

Stanisław strzelanie z łuku znał 
od dziecka, gdy jak większość 
chłopców strzelał dla zabawy do tarcz 
zbudowanych z desek czy styropianu. 
Często w podróży, gdy zwiedzał 
z rodzicami różne zamki, oglądał  
różne pokazy i turnieje łucznicze, 
organizowane dla widzów, a na obozy 
letnie wybierał miejsca gdzie mógł 

rozwijać swoją pasję. 
Kiedy młody mieszkaniec Strzyżowic 

kupił sobie pierwszy łuk sportowy do-
szedł do wniosku, że chciałby trenować 
pod okiem profesjonalnego trenera 
łucznictwa. Jego wybór padł na klub 
sportowy UKS GROT w Rudzie Śląskiej. 

Już w pierwszym miesiącu treningu 
startował w zawodach tzw. Pierwsze-
go Kroku w Bytomiu Stolarzowicach, 
gdzie zajął I miejsce. Kolejne miesiące 
przyniosły mu awans do grupy młodzi-
ków, w której zaczął brać udział w wie-
lu zawodach, m.in.: w Żywcu, Kielcach 
i Krakowie, zdobywając różne miejsca 
i medale, zarówno indywidualne, jak  
i zespołowe. Mimo pandemii i utrud-
nionych treningów w ubiegłym roku, 
Stanisław wraz z innymi zawodnikami 
wywalczył tytuł wicemistrza w Halo-
wych Mistrzostwach Polski. 

Łucznictwo jest świetnym spor-
tem. Uczy nie tylko koncentracji  
i koordynacji, ale także pewności sie-

Pasją Stasia jest łucznictwo

bie - mówi Staś. - Naciąganie strzał 
i puszczanie cięciwy oraz moment  
w którym trafia w tarczę daje mi poczu-
cie, że potrafię kontrolować swoje życie  
i swój czas. Chciałbym podziękować 
moim trenerem Dariuszowi Wyciśliko-
wi i Rafałowi Lepie za czas, który co-
dziennie poświęcają zawodnikom oraz 
za wspaniałe chwile spędzone na zgru-
powaniach letnich i zimowych. 

W 2020 roku Staś zajął m.in:
• II miejsce w Mistrzostwach Polski 

Młodzików Kielce (zespołowe),
• II miejsce w Mistrzostwa Polski Mło-

dzików Halowe (zespołowe),
• II miejsce w Mistrzostwach Śląska 

Stolarzowice (indywidualne),
• III miejsce w Międzywojewódzkich 

Mistrzostwach Młodzików (zespołowe),
• VI miejsce Międzywojewódzkich 

Mistrzostwach Młodzików Żywiec (in-
dywidualne),

 • VII miejsce Mistrzostwach Polski. 
Gratulujemy sukcesów. AS

PODSUMOWANIE RUNDY JESIENNEJ AKADEMII PIŁKI NOŻNEJ W PSARACH
W  D N I A C H  21 -2 3  G R U D N I A  O D B Y Ł O  S I Ę  U R O C Z Y S T E  P O D S U M O W A N I E  J E S I E N N E J  R U N D Y 
A K A D E M I I  P I Ł K I  N O Ż N E J  W  P S A R A C H .  W S Z Y S C Y  Z A W O D N I C Y  G R U P  M Ł O D Z I K Ó W,  O R L I K Ó W, 
Ż A K Ó W  I  S K R Z AT Ó W  O T R Z Y M A L I  PA M I ĄT K O W E  M E D A L E  I  D Y P L O M Y.
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